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Acum 236 de ani, în centrul unui 
tânăr cartier timişorean - Iose-

fin - ce tocmai îşi primise numele după 
împăratul omonim, se ridica un lăcaş cu rol 
de biserică parohială a cartierului. Astăzi, 
biserica este unul dintre cele mai vechi 
edificii religioase ale oraşului. Ea este un 
obiectiv turistic important ce aduce cu sine 
parfumul unei epoci apuse. În anul 1774, 
comunitatea catolică din Iosefin, sprijinită 
de episcopia romano-catolică și de oraş, își 
construiește acest lăcaş în stil baroc, ca-
racteristic vremii. Clădirea a fost restaurată 
în mai multe rânduri, semn că vremurile 
nu iartă. Un privitor atent observă cel 
puţin două „ciudăţenii”. Turnul este mult 
mai înalt și ascuţit decât turnurile altor bi-
serici în stil baroc, în anul 1849, cu prile-
jul bombardamentelor, turnul a fost parţial 

distrus, în anul 1861, se decide demolarea 
acestuia şi construirea altuia. Curatorul bi-
sericii este şi reprezentant al oraşului, dar 
şi arhitect: Johann von Schuster. Acesta 
întocmeşte proiectul și urmăreşte execuţia. 
Restaurări mâi târzii se cunosc la începu-
tul şi la mijlocul veacului nostru. În  1928 
se renovează crucea de pe turn. Cu acest 
prilej, în interiorul bilei pe care se sprijină 
crucea se găsesc două documente (într-o 
cutie deja ruginită) care certifică spusele de 
mai înainte, inclusiv faptul că noul turn este 
mult mai înalt (și ascuţit, aș zice) decât cel 
iniţial. Cu prilejul unei restaurări de pe la 
mijlocul veacului (1935), biserica primeşte 
un portal în stil neobaroc. Acest portal, foar-
te frumos de altfel, poate fi admirat şi azi 
cu multă plăcere, doar că pare mai potrivit 
unei intrări de palat, nu de simplă biserică 
parohială. Aceasta este cea de-a doua cu-
riozitate.

Biserica parohialã romano-catolicã

Noaptea Învierii
Damian URECHE
 

Bat clopotele lumii pe-ntinderile vaste
Din nou ni se anunţă o primăvară grea.
Cel răstignit ne cheamă pe rana dintre coaste:
Veniţi să luaţi lumină din suferinţa Mea.

Veniţi să luaţi lumina iertării pe-ndelete,
Curând, curând, luaţi seama, am să vă judec Eu.
Voi ce-aţi lovit în Mine şi-n cer cu-atâta sete,
Mai sunteţi oare vrednici de bunul Dumnezeu?

Din rănile purtate azi dau în floare merii
Şi bate toaca, bate, în aer, dureros,
Veniţi să luaţi din Mine lumina Învierii,
Cu moartea contra morţii a înviat Cristos.

Pe Fiul castităţii găsit-au să-l condamne,
Nu va uita Golgota pădurile de cruci,
Dar numai Tu, mărite şi preaslăvite Doamne,
Poţi şi pe zbiri pe calea cea bună să-i aduci. 

Şi toaca veşnic toacă păcatele pe toacă,
Se-adună cer din oameni cu cer din Dumnezeu,
Deci, adevăr zic vouă, am înviat, chiar dacă
Pe-o cruce nevăzută mă răstigniţi mereu.

Dar Eu din ura voastră Mi-am împletit iubirea,
Prea multe cruci pe seama grumazului damnat!
Iertându-vă potopul de răni şi răstignirea,
Cu moartea contra morţii Cristos a înviat!

1981

Paștile noastre încep de la Botez, și de atunci 
creștinul botezat în numele Sfintei Treimi-
Dumnezeu trăiește un paște, trecând prin 

această viață pământească spre Cer, spre Împărăția 
bucuriei lui Dumnezeu. Hristos ne-a lăsat și nouă 
din bucuria praznicului Său – Paștele Domnului. 
Viața noastră este o permanentă trecere, un perma-
nent paște, dar spre ce trecem, spre ce ne îndreptăm, 
spre Rai sau spre adâncul iadului? Trăim noi în 
fiecare zi bucuria trecerii spre Hristos Domnul?

Le spun credincioșilor că încă se trece spre 
Dumnezeu, încă poarta Raiului este deschisă, 
încă Tatăl are brațele deschise pentru fiecare din-
tre noi. Nu te opri din marea trecere, din Paștele 
tău spre Dumnezeu! Spunem mereu că a trecut 
viața ca un vis. Viața, însă, nu este un vis, ci o 
trăire în Hristos. Trecem din viața aceasta la o 
realitate absolut nouă. Învierea Domnului este o 
noutate absolută în opera de mântuire a omului, 
a creației Sale. Implicațiile Învierii Domnului în 
creație sunt majore, restaurând tot ce era căzut. Ne 
aducem aminte, în noaptea pascală, de „omorârea 
morții, sfărâmarea iadului și începutul altei vieți 

– veșnice”. Prăznuim biruința lui Hristos asupra 
morții; de acum, viața nu va mai putea fi învinsă 
de moarte.

Ferice de omul care, în paștele lui, nu va trece 
prin adâncul durerii și al suspinelor!

Să ne lăsăm trecuți de Hristos la Tatăl, să 
umblăm mereu pe cărarea pe care umblă și El, 
cărarea Bisericii, pe care a întemeiat-o pe Cru-
cea Golgotei! Cărarea Bisericii lui Hristos este 
cărarea jertfei, care pentru unii dintre creștini a în-
semnat batjocură, chinuri, umilințe, închisori. Prin 
aceste locuri și stări a trecut Hristos, dar nu le-a 
blestemat, ci le-a binecuvântat; a binecuvântat și 
a mângâiat chiar când era pe Cruce. Întrebați-i pe 
cei ce-au petrecut Paștele în închisori, cum a tre-
cut și pe la ei Hristos! El știe și drumul bisericii, 
și pe cel al temniței. El trece întâi prin temniță 
și apoi vine să Se jertfească pe altarul bisericii 
străbune. Înțeleptul Solomon spune: „Dumnezeu 
nu a făcut moartea și nu Se bucură de pieirea celor 
vii. El a zidit toate lucrurile spre viață.”

Moartea este o eroare a vieții omului. Învierea 
– o biruință a Vieții asupra morții purtată de Hris-

tos pe Cruce. Nu un mormânt hipogenic este casa 
veșniciei omului. Moartea este atee, este străină 
de Dumnezeu. Cum timpul nu poate ucide eter-
nitatea, tot așa n-a lăsat Dumnezeu ca moartea să 
pună stăpânire veșnică pe om.

După Învierea lui Hristos, moartea nu-l mai 
pune pe om în lanțuri, ci îi deschide ușa spre 
marea trecere, spre veșnica trecere, spre veșnicul 
paște al omului, spre contemplarea și părtășia din 
desăvârșita iubire a Preasfintei Treimi. Știința 
caută azi – și bine face – să vindece cele mai grele 
suferințe ale omului; binecuvântată să fie sudoarea 
frunții celor ce se ostenesc! Unii se gândesc cum 
să facă să-l înveșnicească pe om, aici, pe pământ. 
Însă, aflăm din Sfânta Scriptură, după cuvântul 
psalmistului, că viața omului pe pământ este de 
șaptezeci, optzeci de ani și ce este mai mult este 
osteneală și durere.

Cercetați-i și-i vindecați pe cei bolnavi, dar nu-i 
trimiteți apoi în cenușa morții, nu-i ardeți, căci 
florile nu se ard! Dumnezeu a sădit în noi darul 
nemuririi; florile Raiului nu se ofilesc niciodată.

† IOAN
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Populare cu peşte

Veste bună pentru pescarii din zonă. În data 
de 11 martie a avut loc o acțiune de po-

pulare cu pește a bălților din orașul nostru. Astfel, 
1000 kg caras, 1000 kg amur și 3000 kg crap au 
fost distribuite în Bălţile Herișan, Cânepă, Caldă 
și Albastră. Au fost stabilite și taxele pentru pescu-
it: taxa zilnică pentru adulţi-50 lei, iar taxa zilnică 
pentru copii sub 16 ani- 10 lei. În ceea ce privește 
abonamentele anuale, acestea sunt în valoare de 
170 lei pentru adulți, iar pentru copii sub 16 ani, 
cuantumul este de 50 lei. Pentru abonamentele 
adulților, încheiate până la data de 31 martie, se va 
acorda o bonificație. Toate taxele includ TVA.

Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR

„Vă asigur de toată implicarea şi 
susţinerea mea”

 Darius-Adrian POstELNIcu, Primarul oraşului Jimbolia 

Dragi jimbolieni, 
Trecem printr-o 

perioadă dificilă, din ca-
uza creșterii continue a 
numărului de îmbolnăviri 
și a declarării pandemi-
ei de coronavirus. Vreau 
să vă informez că, atât la 
nivel național, județean, 
cât și local, s-au luat și 

se vor lua măsuri ferme pentru limitarea efectelor 
virusului COVID-19. În cadrul Comitetului Lo-
cal pentru Situații de Urgență s-au făcut toate de-

mersurile pentru punerea în aplicare a măsurilor 
de prevenire, gestionare și combatere a infecției 
cu coronavirus. De asemenea, la nivel național, 
președintele Klaus Iohannis a decretat stare de 
urgență, fiind luate, totodată, unele măsuri printre 
care suspendarea cursurilor școlare și universitare, 
a evenimentelor culturale, științifice, sportive și de 
divertisment, precum și a activității barurilor, re-
staurantelor, hotelurilor sau pensiunilor. Fac apel 
la populația localității noastre să dea dovadă de 
maturitate, înțelegere și responsabilitate, iar pentru 
orice situație de urgență să apeleze numerele de te-
lefon puse la dispoziție de autorități (0256/360770, 

0256/360312 și 0256/360303) pentru a ne aduce 
la cunoștință: informații cu privire la persoanele 
care sunt în autoizolare la domiciliu și au nevoie 
de ajutor pentru aprovizionarea cu hrană, apă sau 
alte produse de strictă necesitate; informații cu pri-
vire la persoanele revenite în țară și care nu res-
pectă regimul de autoizolare impus/recomandat. 
Vă asigur de toată implicarea și susținerea mea și 
a colectivului din Primărie, pentru a putea depăși 
acest moment critic, dar efortul trebuie să fie unul 
comun, atât al instituțiilor publice, cât și al tuturor 
cetățenilor orașului nostru.

contract de finanţare 
cu bani europeni

Primarul Orașului Jimbolia, Darius - Adrian 
Postelnicu a fost prezent în data de 4 mar-

tie 2020, la sediul Agenției de Dezvoltare Regiona-
lă Vest din Timișoara unde a semnat contractul de 
finanțare din fonduri europene și guvernamentale a 
proiectului „Îmbunătățirea calității vieții populației 
din Orașul Jimbolia prin realizarea unei cantine so-
ciale și prin reabilitarea căilor de acces spre străzile 
adiacente cantinei sociale”. Cererea de finanțare, îm-
preună cu toată documentația aferentă, a fost depusă 
spre evaluare la ADR Vest încă din data de 9 august 
2018. Este de așteptat ca în perioada următoare să se 
semneze astfel de contracte de finanțare și pentru alte 
proiecte depuse de Primăria Jimbolia care au întrunit 

condițiile în etapa de evaluare a cererilor de finanțare și se află în etapa precontractuală. Proiectul de față 
este de tip integrat, având două componente: una socială și una de infrastructură. Obiectivele specifice 
ale proiectului: 1. „Realizarea cantinei sociale pentru persoane în risc de sărăcie din orașul Jimbolia prin 
preluarea, reabilitarea și dotarea fostei cantine școlare a Liceului Tehnologic Mihai Eminescu", situată pe 
strada Tudor Vladimirescu nr. 61, corp de clădire C2. 2. „Îmbunătățirea spațiului public urban din orașul 
Jimbolia prin reabilitarea căilor de acces spre străzile adiacente cantinei sociale”, respectiv trotuarele de 
pe străzile Tudor Vladimirescu (585,00 m), Lorena (624,00 m), Mihai Eminescu (264,00 m), Emerich 
Bartzer (527,00 m), Republicii (216,00 m). Valoarea totală a proiectului este de 2.658.418,05 lei, din care 
suma nerambursabilă (fonduri europene + fonduri guvernamentale) este de 2.537.627,76 lei. 

Pregătiri pentru Şcoală de Vară 
dedicată arhitecturii

ªedința profesorilor de arhitectură, veniți 
din Budapesta, București, Debrecen și 

Timișoara, s-a desfășurat sâmbătă, 7 martie 2020, 
la Muzeul Presei „Sever Bocu”. S-a discutat des-
pre Școala de Vară de arhitectură ce este programa-
tă a avea loc la Jimbolia în luna iulie a acestui an. 
Tema principală survolează în jurul identificării unei 
direcții în care se deplasează arhitectura din eurore-
giunea din care face parte Jimbolia. Înainte de acest 
eveniment, oaspeții au participat la un tur organizat 
de Casa de Cultură a Orașului Jimbolia, dedicat ar-
hitecturii și identității Jimboliei. Întreaga acțiune 

face parte din parteneriatul strategic în domeniul educației „Triplex Confinium”, proiect finanțat prin 
programul Erasmus+.
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„siguranţa fiecărui client este fundamentală”

 Dr. Ing. Ilie VLAIcu, Director general Aquatim

O .companie își dove-
dește stabilitatea 

și forța nu doar în situații 
normale de desfășurare a 
activității ei, ci mai ales în 
perioade nefavorabile și pre-
sante. Trăim, acum, cu toții, 
la nivel global, din cauza 
pandemiei de coronavirus, o 
astfel de perioadă, în care e 
nevoie de solidaritate, serio-
zitate și eforturi comune.

Aquatim este o companie puternică și are resur-
se suficiente ca să facă față acestei provocări. Este 
datoria noastră să furnizăm, în permanență, apă si-

gură cetățenilor, cu atât mai mult, cu cât folosirea ei 
pentru spălatul mâinilor cât mai des este imperios 
necesară. Fiindcă serviciile publice pe care le pre-
stăm sunt esențiale, este extrem de important ca noi 
înșine, angajații Aquatim, să ne protejăm permanent 
și să avem grijă de sănătatea colegilor și a semenilor 
noștri.

În acest sens, în cadrul companiei s-au luat mă-
suri de prevenire a infestării cu COVID-19, reducân-
du-se contactul direct uman, atât între angajați, cât și 
între angajați și oameni din afara firmei, fiind dezin-
fectate constant suprafețele și zonele posibil expuse 
de la sediile companiei, asigurându-se personalului 
care lucrează pe teren echipamente de protejare și 
condiții speciale pentru igienă.

Odată cu instalarea stării de urgență pe teritoriul 
României, aceste măsuri s-au intensificat și înmulțit. 
Clienții noștri au la dispoziție mai multe modalități 
electronice (telefon, email, facebook) de a contacta 
Aquatim, atât pentru sesizări și reclamații, cât și pen-
tru plata facturilor. Am luat decizia ca pe durata stării 
de urgență niciun consumator să nu fie debranșat.

Ca și până acum, monitorizăm permanent și cu 
seriozitate calitatea apei potabile, începând cu pro-
cesul de tratare şi până la robinetele consumatorilor 
noștri. Pentru Aquatim, siguranța fiecărui client este 
fundamentală, cum și asigurarea de servicii non-stop 
de apă și canalizare.Suntem convinși că după această 
perioadă dificilă vom fi cu toții mai buni, mai puter-
nici și mai uniți.

„Aquatim sprijină 
lupta împotriva covid-19”

Dr. Ing. Ilie VLAIcu

Compania Aquatim se alătură efortului comun 
pe care instituții publice, organizații și fir-

me private, cât și persoane particulare îl fac pentru a 
sprijini spitalele și personalul medical din România 
în lupta împotriva pandemiei de COVID-19. Aqua-
tim donează suma de 100.000 de lei pentru Spitalul 
de Boli Infecțioase „Victor Babeș” din Timișoara și 
suma de 100.000 de lei pentru Clinica de Anestezie și 
Terapie Intensivă din cadrul Spitalului Clinic Județean 
de Urgență „Pius Brînzeu” din Timișoara. Cele două 
instituții și oamenii care lucrează în ele sunt în pri-
ma linie a confruntării cu Coronavirus și au nevoie 
să cumpere echipamente și medicamente pentru cei 
bolnavi. Îi îndemnăm pe toți cei care pot ajuta în lupta 
împotriva pandemiei să o facă. Lumea medicală din 
Timișoara și din România are nevoie urgentă de spriji-
nul fiecăruia dintre noi. Salvarea de vieți omenești stă 
și în puterea noastră, iar dacă aveam posibilitatea să 
ajutăm, să nu ezităm să o facem cât mai curând și într-
un număr cât mai mare. Avem convingerea că, prin 
solidaritate și spirit umanitar, vom trece cu bine prin 
această încercare dificilă. Mulțumim instituțiilor și 
cadrelor medicale care luptă pentru sănătatea noastră.

 Limitarea contactului direct între clienţi şi angajaţi, 
pentru protecţia tuturor!

În condițiile alertei naționale privitoare la protecția necesară și imediată împotriva răspândirii viru-
sului COVID-19, Aquatim a luat măsuri pentru limitarea contactului direct între clienții noștri și 

angajații din departamentele expuse din acest punct de vedere.
Măsurile vizează PROTEJAREA populației, imperativ major pentru compania Aquatim.Vă sfătuim, 

stimați clienți, să apelați la variantele electronice inițiate în sprijinul dumneavoastră pentru probleme care 
vizează Contracte, Relații Clienți sau Serviciul Tehnic, fie că sunt reclamații, facturi sau documentații tehnice. 
Aici puteți transmite documente, înscrisuri sau acte specifice scanate.

Posibilitățile existente, în scopul utilizării variantelor electronice sau telefonice (plata on-line a facturii 
https://portal.aquatim.ro/CUSTOMER_PORTAL/welcome.jsp, vă stau, ca și până acum, la dispoziție. Site 
-ul Aquatim: www.aquatim.roFacebook: https://www.facebook.com/aquatim.sa/Dispecerat central NON 
STOP (nr. scurt: 0356 914, tel: 0256 201 362, 0756 119 528), Serviciul Relaţii Clienţi (tel: 0256 203 650 şi 
0754 099 502)Serviciul Tehnic Aquatim (tel: 0256 203 652, 0754 099 501), Biroul Contracte (tel: 0754 099 
503, 0256 203 650). Programul Biroului Contracte (str. Treboniu Laurian nr. 7A, camera 12) se modifică, 
după cum urmează: zilnic, de luni până vineri, programul va fi între orele 8:00-15:30.Informaţii pentru presă: 
Biroul Comunicare şi Relaţii Publice (tel: 0256 201 370, int. 3151, 3152, 3153). În plus, Aquatim vă pune 
la dispoziție următoarele adrese de e-mail: contracte@aquatim.ro, relatii.clienti@aquatim.ro respectiv servi-
ciul.tehnic@aquatim.ro.

Cât privește prezența clienților în Casieriile Aquatim, Biroul Relații, Biroul Avize (Tehnic), insistăm să 
aveți în vedere evitarea aglomerației, atunci când este posibil. Angajatele noastre vă vor prelua, ca și până 
acum, cu promptitudine, cu rugămintea că purtarea măștii este necesară, și de o parte și de alta, dacă există 
simptome de răceală. Aquatim igienizează în permanență suprafețele spațiilor în care se desfășoară activități 
de Relații cu Publicul. În egală măsură, compania noastră a luat toate măsurile pentru limitarea răspândirii 
virusului.

Pagină realizată cu sprijinul doamnei crenguţa RADOsAV

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Piramida nevoilor, a lui Maslow, un model depăşit?

În 1943, o foarte serioasă revistă americană, Psychological Review, a publicat un articol care propunea o 
teorie (A Theory of Human Motivation) al cărei autor, psihologul Abraham Maslow, va deveni celebru 

datorită unei „piramide” – Piramida nevoilor – un model care încearcă să explice comportamentul uman, în 
general, şi la care Maslow a lucrat până în anii 1970.

În opinia psihologului american, există cinci niveluri de necesităţi umane – pe care le-a reprezentat sub forma 
unei piramide – şi pe care orice persoană încearcă să şi le satisfacă pe rând, pornind de la baza piramidei spre vârf.

Mai exact, primul nivel (cel de la bază) este al nevoilor vitale – foame, sete, somn, sexualitate, urmat de 
nevoile de securitate, inclusiv afective (dreptul la sănătate, la a avea o casă, un serviciu). Nivelul al treilea este 
reprezentat de nevoia de apartenenţă (relaţia cu familia, prietenia, iubirea, integrarea într-un grup etc.), al patru-
lea – nevoia de stimă (recunoaştere în cadrul comunităţii, stima celorlalţi), al cincilea, vârful piramidei – nevoile 
de autoîmplinire şi valorizare de sine (recunoaştere socială, libertate, inventivitate, eliberare de prejudecăţi etc.).

Abraham Maslow considera că, odată satisfăcut un nivel, pornind de la baza piramidei spre vârf, omul intră într-o 
stare de relativ echilibru, după care trece la următorul nivel. Un nivel nesatisfăcut este cel care orientează comporta-
mentul uman, iar trecerea la nivelurile din partea de sus a piramidei ar fi imposibilă fără îndeplinirea celor de la bază.

Ulterior publicării acestei teorii, mulţi alţi psihologi au criticat un astfel de model, pentru că, spuneau ei, te-
oretic, ar trebui, de exemplu, ca nimeni să nu se îndrăgostească dacă nu are ce mânca, nici să aparţină unui grup 
social, dacă nu şi-a satisfăcut nevoile de securitate personală etc.

În anii 1980, modelul Foote-Cone-Belding, aparţinând celei de-a treia cea mai veche agenţie de publicitate 
din lume, aducea în atenţie faptul că există, de pildă, două categorii de cumpărători de bunuri – unii care „reflec-
tează” la ceea ce vor să achiziţioneze şi alţii care cumpără la primul impuls.

Dacă piramida lui Maslow ar fi valabilă, spun cei de la Foote-Cone-Belding, ar însemna că aproape niciodată 
nu s-ar achiziţiona bunuri de lux, iar cumpărăturile din impuls nu ar exista. Ceea ce nu este adevărat, susţin cei 
de la FCB. Se poate căuta iubirea tocmai pentru ca cineva să se simtă în siguranţă în raport cu standardele soci-
ale (deci nivelul 3, apoi 2), aşa cum sunt mulţi care se privează de o parte din nevoile vitale (hrană, somn etc.), 
pentru valorizarea de sine, deci nivelul 5 înainte de orice.

Sunt mai puþin cu-un vers
stelian POPEscu

Poezia de ţinut minte

Sunt mai puțin cu-un vers decât zăpada,
Alminteri tot la fel de alb ca ea,
Căci uneori nici eu nu-mi pot da seama
De stau în preajma iernii, sau a mea.

Sunt mai puțin cu-un vers ca luna plină,
Alminteri strălucirea mi-e la fel,
Căci uneori nici eu nu-mi pot da seama
De-s luminat de mine sau de cer.
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Revenind în Țara Făgetu-
lui, în prag de primăva-

ră, pentru a reînnoda dialogul din 
ediția trecută a jurnalului inter-
regional „Banatul” cu istoricul 
Dumitru Tomoni, am privit înde-
lung ținuta maiestoasă a castani-
lor bătrâni ca veacul, așteptând 
să fie din nou împodobiți, de 
anotimpuri, cu lumânărele de 

basm. „Surâs lucid al unei țări de ieri / râvnește faima 
foștilor străjeri…”

Domnule profesor, cea dintâi întrebare nu îmi 
aparține, ea mi-a fost sugerată de cititorii care doresc 
să afle, de la dumneavoastră, care a fost perioada is-
torică cea mai prolifică pentru Banat?

4Au fost mai multe perioade prolifice pentru 
Banat: a doua jumătate a secolului al IX-lea și până la 
izbucnirea Marelui Război; după marea criză econo-
mică și până la izbucnirea celui de Al Doilea Război 
Mondial, precum și după 1990.

Vă rog să îmi numiți cinci mari personalități ale 
Banatului.

4Eftimie Murgu, Alexandru Mocioni, Coriolan 
Brediceanu, Aurel Cosma și Traian Vuia.

Cum vedeți, domnule profesor, învățământul româ-

nesc de azi, în comparație cu cel din perioada 1970-
1989?

4În cea mai mare criză de după Marea Unire.
Care ar fi cauzele?
4Cauzele sunt complexe, iar efectele ne vor ur-

mări mulți ani.
Putem avea speranțe?
4Pe termen scurt nu există nicio speranță dacă 

nu se renunță la subfinanțare și politizare.
În ultima vreme, în fruntea administrațiilor au în-

ceput să fie aleși dascăli. Este un semn de primenire a 
vieții locale?

4Nu cred că funcția de primar este condiționată 
de o anumită profesie, dar cred că un bun primar 
trebuie să empatizeze cu alegătorii asemenea pro-
fesorului cu elevii săi.

Orașul Făget, are în fruntea sa, un dascăl, care 
considerați că sunt faptele sale cele mai importante, 
realizate pentru urbea sa, în această perioadă.

4Actualul primar, profesorul Marcel Avram nu 
are nevoie de aprecierea sau caracterizarea mea, 
faptele sale vorbesc de la sine.

Dacă profesorul Tomoni, ar trebui să facă o caracte-
rizare actualului edil al orașului, cum ar suna aceasta?

4Așa cum a promis în campania din anul 2009, 
profesorul Marcel Avram a schimbat fața Făgetului 

lucru evident pentru orice om de bună-cuviință.
Domnule profesor, recent ați fost invitat de onoare 

la întâlnirea „Asociației Primarilor din Banatul Isto-
ric”, cum vedeți fondarea acestei instituții și cum ați 
receptat întâlnirea edililor din atâtea județe?

4Domnule Vasile Todi, vă mulțumesc pen-
tru invitația de a participa la recenta întâlnire a 
„Asociației Primarilor din Banatul Istoric”, prilej 
de a mă reîntâlni cu primari din trei județe. În ciu-
da apartenenței la formațiuni politice diferite și a 
timpului scurt până la alegerile locale, întâlnirea s-a 
desfășurat sub semnul prieteniei și a bucuriei de a 
comunica lucruri plăcute, adevărate exemple de 
bune practici. Din această perspectivă, cred în via-
bilitatea acestei asociații și în posibilitatea unei mai 
bune promovări a spațiului bănățean.

Aș dori să închei acest interviu cu cinci sfaturi ale 
dascălului Dumitru Tomoni, pentru părinții și elevii 
acestui pământ.

4Nu-mi place să dau sfaturi, dar cred că, atât 
părinții, cât și elevii trebuie să reconsidere locul și 
rolul școlii în formarea și educarea oricărui om indi-
ferent de parcursul profesional, lucru ce ar trebui să 
fie o prioritate pentru întreaga clasă politică.

Profesorul Marcel Avram nu are nevoie de aprecierea sau caracterizarea mea, faptele sale vorbesc de la sine
Dumitru TOMONI -  Istoric

În atenţia locuitorilor oraşului Făget

cum se poate face faţă anxietăţii provocate de pandemia de coronavirus?
COVID-19, virusul care a generat într-un mod atât 

de neaşteptat şi dramatic pandemia de coronavirus și 
care a tulburat întreaga planetă şi viaţa cu toate rostu-
rile ei, a provocat, inevitabil, teamă, derută, nelinişte, 
incertitudine, anxietate. Şi cu cât SARS-COV-2 con-
tinuă să se propage la scară mondială, cu cât numărul 
cazurilor de persoane infectate se înmulţeşte, creşte şi 
anxietatea, la nivel individual si colectiv.

Autorităţile medicale fac recomandări, se impun 
restricţii care să domolească virulenţa virusului, iar oa-
menii de pretutindeni, în încercarea de a depăşi cu bine 
un astfel de moment, trăiesc în ritmul şi sub impresia 
informaţiilor transmise non-stop în mass-media. Într-
un astfel de context, numeroase persoane manifestă, în 
mod firesc, reacţii de stres, de anxietate, de deprimare. 

Stresul este un răspuns psihologic normal în faţa 
unei situaţii anormale. Face parte integrantă din exis-
tenţa noastră, este un fel al organismului de a se adapta 
la evenimentele negative pe care trebuie să le înfrunte. 
De regulă, stresul apare şi dispare de la sine, în funcţie 
de evenimentele prin care trecem.

Deprimarea este o stare pasageră de descurajare şi 
de tristeţe, care se manifestă în diverse feluri, atât pe 
plan fizic, cât şi psihologic, iar intensitatea unei astfel 
de manifestări diferă de la o persoană la alta.

Anxietatea, spre deosebire de frică, de exemplu, 
care este răspunsul la o ameninţare reală şi bine defini-

tă, se leagă 
de un pe-
ricol necu-
noscut, care 
nu poate fi 
con t ro la t , 
care produ-
ce confuzie 
şi derută.

A n x i e -
tatea apare 
atunci când 
noi credem 
că un eve-
niment pe-
riculos sau 

nefericit poate surveni şi pe care îl anticipăm într-o 
manieră negativă. Percepţia fiecărei persoane în legă-
tură cu un asemenea aspect determină intensitatea an-
xietăţii. În fapt, mulţi oameni, în fata incertitudinii, au 
în vedere cel mai rău scenariu.

Cum putem face faţă anxietăţii provocate de pande-
mia de coronavirus (COVID-19)?

Lupta cu anxietatea, în contextul în care pandemia 
de coronavirus (COVID-19) a impus izolarea la do-
miciliu pentru foarte multe persoane, in scopul de a 
încetini propagarea virusului şi pentru a evita, în felul 
acesta, ca situaţia să devină şi mai dramatică, se poate 
duce pe mai multe fronturi. Iată câteva sugestii reco-
mandate de psihologi:
•	 Conştientizaţi frica, pentru a o înţelege raţional. 

Teama este o emoţie naturală, ne alertează în caz 
de pericol, dar nu trebuie să ne paralizeze, ci să ne 
ajute să luăm deciziile corecte;

•	 Încercaţi să vă ocupaţi, atât cât este posibil, cu acti-
vităţile cotidiene, de rutină, pentru a deturna atenţia 
de la „vocea interioară” care v-ar întreţine gându-
rile negre; sunt de preferat activităţile care solicită 
efort fizic;

•	 Ocupaţi-vă cu lucruri care vă fac plăcere şi pentru 
care niciodată nu aţi avut suficient timp;

•	 Informaţi-vă din surse sigure, deoarece şi lipsa in-
formaţiilor, ca şi fake news-urile agravează neliniş-
tea şi deruta. Dar nu faceţi acest lucru non-stop, ci 
doar atât cât este nevoie ca să înţelegeţi cum evolu-
ează lucrurile;

•	 Trebuie, de asemenea, să rămânem atenţi la senti-
mentele şi reacţiile noastre şi să schimbăm impre-
sii, dar numai cu persoane în care avem încredere;

•	 Amintiţi-vă strategiile care v-au ajutat în alte îm-
prejurări să depăşiţi o situaţie dificilă;

•	 Lăsaţi gândurile, sentimentele, emoţiile să iasă la 
suprafaţă din când în când, acceptând că şi anxieta-
tea face parte din experienţa umană. Confruntarea 
pe moment cu propriile frici, ne ajută să le îmblân-
zim pe termen mediu. Se poate realiza acest lucru şi 
dacă ne vom face obiceiul de a medita câteva minu-
te pe zi, respirând corect şi alungând din minte tot 
ceea ce ne deprimă.

Interviu realizat de 
Vasile tODI

Pagină coordonată de Roxana FuRDEAN

un poet uitat pe nedrept – 
Vasile MILItARu

Sentinţa nr. 390 din 20 iunie 1959 a Tribu-
nalului Militar din Craiova condamnă pe 

inculpatul Militaru Vasile la... 42 de ani de detenţie 
şi confiscarea totală a averii personale pentru crima 
de uneltire contra ordinii sociale şi pentru delictul 
de deţinere de publicaţii interzise. Autorul versu-
rilor poeziei „Mama”, care au fost puse pe muzică 
de către celebrul compozitor George Enescu, deve-
nind apoi una dintre cele mai îndrăgite romanţe din 
perioada interbelică avea atunci 74 de ani. Dacă nu 
murea la 18 zile după pronunţarea sentinţei, la Oc-
nele Mari, ar fi ieşit din închisoare în anul 2001, la 
venerabila vârstă de 116 ani, urmând să-şi trăiască 
tot restul vieţii reeducat în disciplină comunistă...

Rugãciune  de  searã
Cu de lacrimi gene ude, înalţ rugă Domnului:
Sufletul păzeşte-mi, Doamne, în tot ceasul somnului;
Gânduri ce mă tulbur, cu al Tau Duh înfrânge-le;
Trupului meu dă-i odihna; răcoreşte-mi sângele;
Somn uşor să mă suprindă, să dorm lin ca florile,
Şi cu inima curată să mă scoale zorile;
Rugăciune să-nalţ spre Tine şi să-Ţi cânt poruncile,
Precum cântă ciocârlia peste toate luncile;
Să pornesc la munca sfântă cum pornesc albinele,
Să pot umple, ca şi ele, fagurii cu binele,
Şi Să te slăvesc pe Tine, de pe valea plângerii,
Dumnezeule din slavă, ce-L slăvesc toţi îngerii!
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Mircea JICHICI - Primar al orașului Lipova

Am intrat în tot mai frumo-
sul oraș Lipova la cea-

sul la care sub fruntea caldă a 
zilei de aprilie, un ochi galben 
al soarelui veghea deasupra sa. 
Lipova e un oraș cronică, ce tre-
buie vizitat și revizitat, pentru că 
cu fiecare zi devine tot mai fru-
mos. Dar mai ales, Lipova e un 
oraș anticariat dacă ai curiozi-

tatea să îi cauți partea de istorie frumos păstrată, cu 
care nu multe orașe ale țării se pot mândri. La Lipova, 
călătorul poate trece ca prin spirit. Deși prins cu atâ-
tea proiecte, edilul său a avut bunătatea să-și rupă o 
fărămă de timp pentru acest scurt dialog.

Domnule primar, școlile s-au închis, dar la dum-
neavoastră nu încetează grija pentru ele, dovadă că 
putem vorbi azi despre reabilitarea Școlii Generale cu 
clasele I-VIII din Radna-Lipova.       

4Adevărat, proiectul care prevede reabilitarea 
Școlii Generale cu clasele I-VIII din Radna-Lipova, de-
marat în vara anului 2019 și acum, când vorbim el se 

află în plină desfășurare.
Sunteți mulțumit de felul în care evoluează lucră-

rile?
4Desigur, lucrările care, la final, vor da o nouă 

unitate de învățământ orașului Lipova evoluează 
într-un ritm foarte bun, constructorul aducând în te-
ren, echipe de muncitori foarte eficiente și serioase.

Ce lucrări sunt prevăzute pentru acest obiectiv de 
învățământ?

4Conform proiectului, se vor realiza lucrări de 
reabilitare a construcției, de renovare, de repara-
re și întreținere a acoperișului, lucrări de instalații 
electrice, sanitare, instalații de încălzire, precum și 
instalații de apă și canalizare.

Din desele vizite pe care le efectuați la acest obiec-
tiv, ce ați constatat demn de remarcat în relația cu cei 
care conduc această lucrare?        

4După ultimele vizite la fața locului, reprezen-
tanții firmei constructoare, ne-au asigurat de faptul 
că lucrările vor continua la fel de bine și în același 
ritm susținut ca și până acum și vor fi realizate în cele 
mai bune și sigure condiții, dar mai ales de faptul că 

se vor finaliza în termenul prevăzut, adică înainte de 
finalul acestui an.

La ce valoare se ridică acest proiect, domnule pri-
mar?

4Proiectul privind „Reabilitare și dotare a Liceu-
lui Atanasie Marienescu, respective a Școlii Genera-
le cu clasele I - VIII, din orașul Lipova, are o valoare 
totală de peste 5,5 milioane de lei.

Și finanțarea lui?
4Proiectul este finanțat de Ministerul Dezvoltă-

rii prin Programul Național de Dezvoltare Locală. Și 
pot să vă asigur că în urma acestui proiect de reabi-
litare,  realizat cu bani guvernamentali, prin Progra-
mul Național de Dezvoltare Locală, Școala din Rad-
na va primi o imagine cu totul nouă și vor fi asigurate 
cele mai bune condiții de învățământ pentru elevii 
claselor I-VIII, care își desfășoară cursurile aici.

Domnule primar, vă mulțumesc pentru această în-
trevedere.

4Și eu vă mulțumesc.

ªcoala din Radna va primi o imagine cu totul nouã

 Dialog consemnat de 
Roxana FuRDEAN

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Primăria oraşului Lipova a predat Bisericii Ortodoxe din Lipova 
terenul pentru cimitir şi noua capelă mortuară

Duminică, 1.03.2020 Înaltpreasfințitul Arhiepi-
scop Dr. Timotei Seviciu a oficiat, alături de 

preoții Parohiei Ortodoxe a Orașului Lipova, Sfânta Li-
turghie în Biserica cu hramul „Adormirea Maicii Dom-
nului” din Lipova, urmată de săvârșirea slujbei de sfințire 
a noii Capele Mortuare de pe str. Matei Corvin nr. 60-62, 
din incinta Cimitirului mare al Orașului Lipova.

Cu acest prilej, domnul Iosif Mircea Jichici, prima-
rul orașului Lipova a spus: „Astăzi am fost onorați cu 
prezența Înaltpreasfințitului Părinte Timotei, Arhiepisco-
pul Aradului, care a avut bunăvoința să ne fie alături și să 
participe la sfințirea noii capele din orașul Lipova. Este 
vorba despre o investiție realizată de la bugetul local, 
noua capelă fiind predată Bisericii Ortodoxe Lipova.”

La începutul acestui an, în luna ianuarie, Primăria 
orașului Lipova a predat Bisericii Ortodoxe din Lipova 

terenul pentru cimitir și noua capelă mortuară, a cărei 
construcție demarată în cursul anului 2019, a fost fi-
nalizată.

Terenul are o suprafață de 4860 mp, forma acestuia 
fiind dreptunghiulară, având un front la drumul de ac-
ces, cu o lungime de 97.9 ml.

Utilităţile, respectiv alimentarea cu apă va fi asigu-
rată de la rețeaua orașului, energia termică va fi asi-
gurată prin centrala termică proprie, iar energia elec-
trică va fi asigurată prin racordul la rețeaua existentă 
în zonă.

Achiziționarea  terenului, precum și construcția 
noii capele s-au realizat din bugetul local. În viitorul 
apropiat, urmează sfințirea acesteia, după care va fi 
dată în folosință.

75 de ani de la trecerea în nefiinţă a eroinei-sergent Elena cHIRIŢĂ, 
au fost comemoraţi la Radna-Lipova

Elena Chiriță (n. 30 noiembrie 1917, Suseni, 
Bogați, Dâmbovița - d. 8 martie 1945, Arad, 

România), a fost o infirmieră română, care s-a înrolat 
ca voluntar militar și a fost ucisă în luptele din cel de-
Al Doilea Război Mondial.

Placa comemorativă a eroinei se regăsește în Ci-
mitirul Eroilor de la Radna, alături de ceilalți eroi ai 
Detașamentului Păuliș. 

Data de 8 martie marchează 75 de ani de la moartea 
celei care a fost eroina-sergent Elena Chirița.

Cu două zile înainte de împlinirea celor 75 de ani, 
azi, 6 martie a.c., la inițiativa „Asociației Cadrelor 
Militare Femei în Rezervă și Retragere Sublocotenent 
Ecaterina Teodoroiu”, cu sprijinul Ministerului Apără-

rii Naționale, în Cimitirul Eroilor de la Radna, unde se 
află și placa comemorativă a Elenei Chiriță, a avut loc 
un eveniment comemorativ, pentru marcarea acestei 
date și a celor 75 de ani. 

Ceremonialele solemne, slujba religioasă și depu-
nerile de coroane, au avut loc în cusul zilei de vineri, 6 
martie, a.c., începând cu ora 11:00, la Cimitirul Eroi-
lor de la Radna, acestea desfășurându-se în prezența 
unor oficialități, dintre care amintim: 

- reprezentanți ai Asociației Cadrelor Militare Fe-
mei în Rezervă și Retragere Sublocotenent Ecaterina 
Teodoroiu;

- oficialități de la nivelul județului Arad - 
reprezentanții Instituției Prefectului Jud. Arad și ai 
Consiliului Județean Arad; 

- reprezentanți ai Primăriei și Consiliului Local al 
Orașului Lipova; 

- reprezentanți ai Asociației Naționale Cultul Eroi-
lor „Regina Maria” - filiala Lipova;            

- reprezentanți ai Asociației Naționale a Cadrelor 
Militare în Rezervă și Retragere - Filiala Lipova.

- reprezentanți din Structurile Ministerului Aface-
rilor Interne.

La eveniment au fost prezenți, au participat cu 
mare interes și entuziasm, peste 50 de elevi, aceștia 

reprezentând câteva clase primare și de gimnaziu, din 
cadrul liceelor „Atanasie Marienescu” Lipova și „Se-
ver Bocu” Lipova, alături de ei fiind prezenți profe-
sorii coordonatori și directorii celor două instituții de 
învățământ, d-na. Oviduța BERINDEI - directoare a 
Liceului „Sever Bocu” Lipova și dl. Lucian DONȚU 
– director al Liceului „Atanasie Marienescu” Lipova.

Înaintea momentului depunerii coroanelor,   doam-
na col.(r) Natalia Doina DAMIAN -  inițiatoarea 
acestor manifestări, alături de celelalte doamne repre-
zentante ale Asociației Cadrelor Militare Femei în Re-
zervă și Retragere Sublocotenent Ecaterina Teodoroiu, 
prezente la Radna, au adus în fața auditoriului o scurtă 
prezentare a celei care a fost Elena Chiriță, precum și 
un moment emoționant și special, recitând câteva ver-
suri dedicate eroinei-sergent.

Pentru organizarea și desfășurarea manifestărilor, 
a fost asigurat sprijin din partea Primăriei și Consi-
liului Local al Orașului Lipova, precum și din partea 
instituțiilor de la nivelul Jud. Arad.

Deviza ,,Pe aici nu se trece!” sub care au luptat ti-
nerii elevi ai Şcolii de subofiţeri în rezervă nr. 5 din 
Radna, alături de care a luptat și eroina-sergent Elena 
Chirița,  la graniţa de vest a României, a reprezentat un 
imbold de suflet şi de sacrificiu...

Pagină realizată cu sprijinul domnişoarei Adela POPEscu
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Balul de 8 Martie - frumoasa sărbătoare destinată femeilor, la Giarmata

Primăria și Consiliul Local Giarmata le-au fă-
cut, iarăși, doamnelor și domnișoarelor din lo-

calitate o mare surpriză, cu prilejul Zilei Internaționale 
a Femeii 2020 și au organizat tradiționalul Bal de 8 
Martie, în Sala Sporturilor. Invitat special a fost ine-
galabilul Trăistariu care a scos din case și a reunit la 
marea distracție peste 200 de doamne și domnișoare, 
deși afară ploua intens și rece. „El este solistul care 
a reușit să execute toate cele cinci octave. Dumne-
zeu l-a înzestrat cu o voce deosebită, iar măicuța lui 
la fel. E un iubitor de animale, în special de pisici. 
Chiar dacă în copilărie a vrut să devină matematici-
an, Dumnezeu i-a oferit un alt destin - să îl cunoască 
o lume - de artist”, a fost prezentarea pe scurt făcută 
de Maria Petchescu. „Hai, iubito, la dans!”, „Sărut, 
femeie, ochii tăi”, „Melancolie”, „Cântă cucul, bată-l 
vina” - acestea au fost câteva dintre melodiile cu care 
Trăistariu le-a încântat pe doamnele și domnișoarele 
din Giarmata, le-a emoționat și le-a provocat la dans.

Și-au mai dat concursul interpreții de folclor Adri-
an Stanca, Ioan Surdu, Ansamblul Sânziene Bănățene 
Giarmata, coordonat de Veronica Kretten și Maria 
Petchescu. A acompaniat Formația Pro Datina, con-

dusă de Adrian Scorobete.
În exclusivitate pentru jurnalul interregional „Bana-

tul” am vorbit și cu câteva mame prezente și le-am con-
semnat opiniile despre importanța Balului de 8 Martie:

Ioan Gabriela, 27 ani: „Balul de 8 Martie destinat 
femeilor este foarte bun. E un lucru binevenit. Noi 
ne bucurăm. Rar așa primar ca domnul Bunescu care 
să facă un bal pentru femei. Și anul trecut l-a organi-
zat. Am fost și anul trecut. Îmi place de fiecare dată 
muzica și că ne servește cu bunătăți. Înainte făcea la 
cămin, la casa de cultură, dar acum e în reparație”.

Maria Vlad, 63 ani: „E foarte bine că domnul 
primar organizează acest bal pentru femei că ne mai 
scoate din case. Suntem în vârstă și noi mai mergem 
și la Balul Pensionarilor, în toamnă, dar și ce mai or-
ganizează primăria și domnul Bunescu. Asta e foarte 
bine. Am fost de vreo trei ori la bal. Tot a fost bine, 
mâncarea și muzica, artiștii invitați.”

Lingurar Maria, 63 de ani: „Cinste domnului 
primar Bunescu pentru că organizează acest bal pen-
tru femei. Noi ne bucurăm. Mai avem și noi unde să 
mergem. E a doua oară de când vin la bal. Îi transmit 
domnului primar Bunescu sănătate, bucurie și să fie 

alături de noi”.
Doina Murăraș, 72 de ani: „E un bal foarte bun și 

să îl țină în fiecare an, la fel este Balul Pensionarilor. 
Măcar pentru noi oamenii mai în vârstă. Cântăreții să 
fie pe gustul nostru. Ne place și Trăistariu, ne-a plăcut 
foarte mult și Fuego, la Balul Pensionarilor. O fost 
foarte frumos. O să mai vin și la anul!”

Viorica Moldovean, 67 ani: „Ne place Balul de 
8 Martie pentru femei. Dumnezeu să îi dea sănăta-
te la primar, să mai țină asemenea baluri. Îmi place 
distracția, muzica și am venit mereu, inclusiv la Balul 
Pensionarilor”.

Cu acest prilej, domnul primar Virgil Bunescu 
a avut un mesaj emoționant către femeile prezente: 
„Data de 8 martie este o zi specială destinată mame-
lor, femeilor în general, fiindcă mamele sunt peste 
tot și sunt cele mai importante. Cele mai iubite ființe 
de pe pământ sunt mamele. De aceea trebuie să le 
respectăm și să le iubim. Femeile, mamele, sunt cele 
care dau viață. Fără ele nu ar mai exista viață pe pă-
mânt. De aceea ziua de 8 Martie este destinată femei-
lor și mamelor, în special. Este o zi de excepție și așa 
trebuie să fie în fiecare an”.

Pagină realizată de Gheorghe MIRON

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan



7. aprilie

 oaia de 
Remetea Mare

În atenţia locuitorilor comunei Remetea Mare

Direcţia sanitar Veterinară şi pentru 
siguranţa Alimentelor

Având în vedere faptul că la nivelul județului Timiș au fost confirmate trei focare de infestare cu 
virusul pestei porcine africane: Bucovăț, Tormac (Cadăr) și Șag, și luând în considerare difuza-

rea explozivă a virusului pestei porcine africane, în conformitate cu prevederile Planului de Contingență 
al României și a legislației aferente, au fost luate următoarele măsuri de prevenire a introducerii pestei 
porcine africane pe teritoriul unității noastre administrativ teritoriale:

- se interzice circulația liberă a suinelor în afara gospodăriei;
- se interzice achiziționarea de animale și produse provenite de la acestea;
- se vor intensifica controalele rutiere în vederea descurajării comerțului ilegal cu porcine și cu pro-

duse de la acestea;
- se interzice creșterea suinelor neindentificate și neînregistrate  în BND;
- se interzice creșterea suinelor la stâne, cantoane, societăți agricole, clădiri dezafectate;
- orice suspiciune de boală sau mortalitate la porcine, va fi anunțată imediat medicului veterinar de 

liberă practică împuternicit din localitate și D.S.V.S.A - Timiș.

Pagină realizată de Roxana FuRDEAN

transparenţa adminstrativă
•	HCL nr. 1 - aprobare acoperire definitivă în bugetul 

local, deficit pe anul 2019.
•	HCL nr.  2 - aprobare impozite și taxe locale pe anul 

2020.
•	HCL nr. 3 - aprobare rețea școlară pe anul 2020-2021.
•	HCL nr. 4 - aprobare Plan acțiuni beneficiari ai legii 

nr. 416 - 2001 pe anul 2020.
•	HCL nr. 5 - aprobare Listă de investiții pe anul 2020 

și multianual.
•	HCL nr. 6 - aprobare Agenda cultural-sportivă și de 

tineret pe anul 2020.
•	HCL nr. 7 - aprobare Tarife unice și distincte practi-

cate de Retim Ecologic S.A.
•	HCL nr. 10 - aprobare Vânzare directă teren Nistor 

Gianina Corina.
•	HCL nr. 11 - aprobare modificare HCL nr. 65/2019, 

intabulare teren pentru drum.

 Ilie GOLUBOV -  Primar al comunei Remetea Mare

Aflat într-o continuă dina-
mică a dezvoltării, pri-

marul comunei Remetea Mare 
are planuri și proiecte bine sta-
bilite pentru anul acesta. Des-
pre câteva din aceste proiecte 
și investiții, am stat de vorbă pe 
parcursul dialogului nostru.

Domnule primar, luna trecu-
tă am încheiat dialogul nostru 
cu dorința dumneavoastră de a 

acorda și în acest an, atenția cuvenită atât proiectelor 
aflate în derulare, cât și celor de viitor.

4Este adevărat și mă voi ține de cuvânt. Oame-
nii comunei știu că sunt un om care își respectă me-
reu cuvântul dat.

M-am bucurat, de fiecare dată, venind în comuna 
dumneavoastră, de grija pe care o acordați infrastruc-
turii educaționale.

4Este firesc, dacă vrei ca localitatea ta să aibă 
un viitor frumos, școala trebuie să se bucure de tot 
sprijinul autorităților. În acest sens, noi avem deja 
proiectul rețelei școlare a unităților de învățământ 
preuniversitar de pe raza comunei noastre.

Pentru legea nr. 416 din 2001, ce hotărâre ați luat?
4În conformitate cu această lege, am aprobat 

planul de acțiuni și lucrări de interes local pentru 

repartizarea orelor de muncă ce urmează a fi efec-
tuate în anul 2020 de către beneficiarii de venit mi-
nim garantat conform legii amintite, prin care se 
stabiliește că una din persoanele apte de muncă din 
familia beneficiară de ajutor social are obligația de 
a presta lunar, la solicitarea primarului, acțiuni sau 
lucrări de interes local. Și mă bucur că mi-ai adresat 
această întrebare, pentru că doresc ca prin interme-
diul jurnalului interregional „Banatul” să te rog să 
publici, pentru o cunoaștere mai detaliată acest plan 
de care am vorbit.

Îl vom publica domnule primar, astfel ca cetățenii 
să îl cunoască și mai mult chiar, vom publica, cu acor-
dul dumneavoastră și câteva informații de interes 
cetățenesc, legate de coronavirus.

4Faci un lucru foarte bun.
Domnule primar, eu cred că atât cititorii noștri din 

comuna Remetea Mare, cât și cei care doresc să se sta-
biliească în această comună, ar dori să afle din pagi-
nile jurnalului interregional „Banatul” informații noi 
privind principalele investiții din acest an, că pentru 
toate nu cred că avem spațiu tipografic disponibil.

4În ceea ce privește investițiile, principalele 
investiții propuse pentru acest an, sigur că ele vor 
fi mai multe, dar dumneata mi-ai cerut să amintesc 
despre cele mai importante și când spun importan-
te, aș începe chiar cu principala investiție a acestui 

an introducerea gazului la Ianova și cu extinderea 
pentru PUZ-uri în comuna Remetea Mare a rețelei 
de instalație electrică. Totodată mai amintesc și lu-
crările de execuție la sediul administrației locale.

Veți continua și cu lucrările destinate infrastructu-
rii rutiere?

4Bineînțeles, vom continua lucrările de asfaltare 
drum mal Bega, apoi executarea de șanțuri, podețe, 
trotuare de acces...

În ambele localități?
4Sigur, atât la Remetea Mare cât și la Ianova. Și 

dacă tot am amintit de Ianova, acolo vom asfalta și 
lărgi cu șase metri DC.62.

În infrastructura educațională?
4Și acolo s-au aprobat lucrările la grădinița de 

copii. Apoi, mai avem de proiectat și executat aleea 
pietonală spre zona industrială.

Pentru zona destinată destinderii în aer liber?
4Ne preocupă și acest aspect, motiv pentru 

care vom începe amenajarea parcurilor din Reme-
tea Mare și Ianova.

Nu vă mai întreb despre banii necesari, că știu cât 
de greu se procură.

4Foarte greu și acest lucru îl cunosc și consătenii 
mei cărora le mulțumesc și pe această cale pentru 
răbare și înțelegere.

Principala investiþie a acestui an o reprezintã introducerea gazului la Ianova

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

 Poşta redacţiei

 cititorii ne întreabă, noi răspundem

Un fidel cititor al jurnalului nostru, domnul Horațiu Samoilă din comuna Reme-
tea Mare, ne întreabă ce știm despre plata angajaţilor care intră în şomaj tehnic 

și ce presupune şomajul tehnic?
Domnule Samoilă, un milion de români riscă să ajungă în somaj tehnic din cauza 

crizei COVID-19. Având în vedere că foarte multe companii sunt afectate direct sau 
indirect de COVID-19, pentru că li s-au redus veniturile,  încasările, cifra de afaceri, 
nu au veniturile necesare pentru a asigura plata salariilor angajaţilor şi exista riscul ca 
angajaţii să fie trimişi în şomaj, să fie daţi afară, sau să li se suspende contractele de 
muncă. În acest context guvernul a decis să asigure plata angajaţilor care intră în şomaj 
tehnic, din bugetul fondului de şomaj cu 75% din salariul brut.

Ce presupune şomajul tehnic:
- contractele de muncă ale salariaţilor sunt suspendate la iniţiativa angajatorului, dar relațiile de muncă nu 

încetează;
- salariații trebuie să primească o indemnizație lunară de cel puțin 75% din salariul de bază;
- pe durata perioadei de șomaj tehnic, salariații se află la dispoziția anajatorului;
- atunci când se reia activitatea, salariații se întorc la lucru și primesc din nou salariile obișnuite;
- de reținut este și faptul că o persoană care are contractul suspendat nu poate cere ajutorul de șomaj.

Jr. Aurel MIHuŢ
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Aduc mulţumiri domnului constantin NIcOLAE, pentru sprijinul acordat în realizarea acestei pagini - Roxana FuRDEAN

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
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„cei peste 30 de expozanţi,
au apreciat drept excepţionale condiţiile oferite de comuna noastră” 

Victor MALAc - Primar al comunei Dumbrăviţa

Acum când interdic-
ții severe, fac im-

posibilă organizarea ma-
nifestărilor de orice fel, 
ne-am gândit să vă oferim 
imagini noi de la „Târgul 
Apicultorilor Bănățeni”, 
eveniment de anvergură cu 
participare internațională, 
găzduit pentru prima dată 
de comuna Dumbrăvița 
în perioada 15-16 februa-

rie 2020, la Sala Polivalentă din localitate. Aceas-
tă inițiativă a atras o mulțime de oameni interesați 
de produsele apicole, dar și specialiști în domeniul 
apicol. Organizatorii au menționat faptul că în ca-
drul acestor tipuri de târguri apicole românești, se 
urmărește promovarea îndeosebi a producției autoh-
tone, mierea cupajată fiind evitată.

Au fost invitați apicultori cu experiență și tineri 
deopotrivă, promotorii mișcării apicole locale și con-

sumatorii de produse apicole, cu scopul declarat de a 
revigora și a atrage mișcarea apicolă bănățeană. De 
asemenea, au fost prezenți oameni din medii influen-
te și decizionale, lideri ai vieții noastre economice, 
politice, culturale și academice, dorindu-se ca mani-
festarea să reprezinte un semnal de alarmă și punct 
de cotitură în redresarea vieții apicole, în aprecierea 
unanimă a rolului albinelor în lupta pentru o viață să-
nătoasă și naturală.

Cu ocazia târgului, a avut loc o sesiune științifică 
asigurată de specialiști ai Institutul de Cercetare-Dez-
voltare pentru Apicultură din București. Personalități 
recunoscute în mediul academic, cum este fostul mi-
nistru al agriculturii Valeriu Tabără, cercetători pre-
cum dr. med. vet. Vasilică Savu și dr. med. veterinar 
Agripina Șapcaliu au împărtășit noi abordări ale te-
mei de actualitate: „Toxicitatea în stupi”, iar dr. med. 
vet. Daniel Popovici a susținut: „Hrănirea albinelor 
fără adulterarea mierii”.

Ca la orice târg al apicultorilor bănățeni glasul sa-
tului - de data aceasta al satului Dumbrăvița, glasul 

tinereții, vieții și sănătății s-a desfășurat cu cântece, 
dansuri, joc și voie bună. Programele artistice au fost 
susținute de renumitul ansamblu „Dumbrăvițeana” 
cu dansuri mândre din Banat.

Promovarea evenimentului, a avut loc în cadrul 
Primăriei comunei Dumbrăvița unde a fost organiza-
tă o conferință de presă la care au participat:  Răzvan 
Coman – Director Complex Apicol, Petre Doda – 
Președintele Asociației Crescătorilor de Albine Fi-
liala Timiș, ing. Ioan Fetea -Președintele Asociației 
Crescătorilor de Albine din România, Ida Șuța – 
Vicepreședinta Asociației Crescătorilor de Albine 
Filiala Timiș, împreună cu primarul Victor Malac și 
viceprimarul Arpad Miklos.

Cu acest prilej, edilul comunei, domnul Victor 
Malac, ne-a declarat: „Acest târg este o premieră 
pentru comuna noastră. Mă bucur că îl putem găzdui 
dorind ca el să devină o prezență anuală în comuna 
noastră. Și cred că va deveni, dat fiind faptul că cei 
peste 30 de expozanți, au apreciat drept excepționale 
condițiile oferite de comuna noastră.”
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Pagină realizată de prof. Lucia MuŢuLEscu

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
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Profesorul este persoana 
care poate marca cel 

mai tare destinul unui tânăr.
Școala are, alături de familie,  
rolul decisiv în formarea unui 
tânăr. Pentru această ediție a 
jurnalului interregional „Ba-
natul”, am invitat un dascăl 
pe care personal l-am văzut cu 

ochii unui copil atunci când am avut privilegiul să 
îl am profesor la școala din Gătaia, iar mai apoi ca 
adult, am avut onoarea să-mi fie director la Școala 
Gimnazială din Măureni.

Domnule profesor Ioan Seracin, aș dori, pen-
tru cititorii noștri din alte părți ale Banatului să 
ne vorbiți la început despre... începuturile dumnea-
voastră.

4Satul meu natal este Șoșdea, din județul 
Caraș-Severin. Aici am văzut lumina zilei în ziua 
de 24 iunie 1946, „la Sâmziană, cu cinci zâle năi-
nce dă Sâmpetru”,  așa cum îi plăcea să-mi spu-
nă baica, draga mea străbunică. Am copilărit aici 
până în 18 iunie 1951, de Rusalii, când împreună 
cu toată familia, prin „grija deosebită a statului 
comunist român”, am fost strămutat în „gulagul 
românesc” din Bărăgan. Am trăit aici, în satul 
nou Ezerul, vreo 5 ani, prin colibă și bordei, până 
în 1956, când tot prin „mila deosebită a statului 
comunist român” am revenit la Șoșdea, unde 
am terminat trimestrul al III-lea din clasa a IV-a. 
Clasele V-VII le-am făcut la Nițchidorf, iar liceul, 
pe atunci „Școala Medie Mixtă”, l-am terminat la 
Gătaia în anul 1963. Aveam doar 17 ani la absolvi-
rea liceului.

Și ce visați să deveniți?
4Visam să fiu doctor sau inginer. Dar, cum 

situația materială a familiei din vremea aceea nu-
mi permitea să acced la facultate, am rămas un 
an acasă și am activat ca profesor suplinitor, pre-
dând matematica la școala din satul natal. Aici și 
atunci mi-am dat seama că pot fi de folos celor 
din jurul meu cu „ceva” și m-am hotărât să devin 
profesor iar în anul 1964 am intrat la Universita-
tea de Vest din Timișoara, unde am terminat Fa-
cultatea de Matematică în anul 1968. În prezent 
sunt pensionar.

Când și unde ați început cariera didactică?
4Am început să fiu dascăl din 15 septembrie 

1963, după absolvirea liceului, ca profesor su-
plinitor la școala din Șosdea. După terminarea 
facultății și efectuarea stagiului militar, în anul 
1968 am fost angajat ca  profesor de matema-
tică și director la școala din Șoșdea, iar din ziua 
de 01.09.1969 am fost titularizat ca profesor de 
matematică la școala din Măureni, de unde am 
ieșit la pensie la 31.08.2011.

Formidabil! 50 de ani de activitate neîntrerup-
tă!

4Aproape jumătate de secol de activitate di-
dactică.Țin să specific că în perioada 15.09.1981-
31.08.1985 am fost detașat la liceul din Gătaia, 

unde am avut ocazia să fiu coleg de dăscălie cu 
unii din foștii mei profesori din perioada liceului.

Domnule director, domnule profesor, ce părere 
aveți despre conceptul de ,,profesor model”?

4 Despre conceptul de „profesor model”... 
Problema este că nu știu la care „model” te re-
feri. La cel pozitiv sau la cel negativ? 

Dacă tot pot opta, atunci la ambele.
4Draga mea, aceste „modele” nu pot fi ne-

glijate fiindcă există simultan în lumea dăscălimii. 
Am avut ocazia să le constat și să le studiez, să le 
admir cu toată ființa mea pe cele pozitive,  sau 
să le detest fără menajamente  pe cele negative. 

Ce admirați la dascălul model pozitiv?
4Admir din suflet: gradul înalt de pregătire 

profesională, gradul înalt de pregătire didactică, 
gradul înalt de pregătire psihologică și dăruirea 
acestor „pregătiri” în colectivul didactic, în fața 
claselor de elevi, în relațiile cu părinții, în socie-
tate. Admir conștiinciozitatea, perseverența, 
punctualitatea, colegialitatea, omenia, prietenia, 
bunul simț și toate cele câștigate în cei „ șapte 
ani de-acasă”. Cred că acestea sunt calitățile 
unui „model pozitiv” de profesor. Un asemenea 
dascăl își iubește meseria și vine la școală cu dra-
goste. 

Ce detestați?
4Detest fără menajamente: superficialitatea 

pregătirii profesionale, didactice sau psiholo-
gice. Asemenea „specimene” se manifestă cu 
tupeu și lipsă de bun simț oriunde. În colectivul 
didactic,în clasă, în societate. Aceștia sunt chiu-
langii, mincinoșii și toți cei pe care i-am numit 
„mercenarii” din învățământ.

Ați rămas un model pentru mulți profesori, ne 
puteți spune care a fost modelul sau modelele dum-
neavoastră?

4Da, de-a lungul anilor de școală am avut 
modele de dascăli și pozitive, și negative. Mă voi 
referi doar la „modelele pozitive”. Îmi amintesc, 
cu recunoștință, de prima mea învățătoare care 
cu dragoste și multă răbdare m-a învățat să scriu, 
să citesc și să socotesc, de profesorul Tomescu 
de la Nițchidorf, care m-a învățat să rezolv pro-
bleme de aritmetică și care făcea meditații cu noi 
pentru că eram „fii de țărani sau muncitori”. Nu 
pot să trec fără să  amintesc de doamna dirigin-
tă Pleavă Iosana, prof. de limba română a cărei 
pregătire profesională și omenie ne-a ținut ală-
turi ca într-o familie. Domnul profesor de mate-
matică Stoianov care mi-a inspirat apropierea de 
exactitatea cifrelor și dragostea pentru matema-
tică. Domnul profesor Țîrcovnicu de pedagogie, 
din facultate, la cursurile căruia nu am lipsit ni-
ciodată. Iar dintre colegii de la Măureni nu o voi 
uita niciodată pe domnișoara învățătoare Rohm 
Hildegard, care până în ultima zi de activitate, 
înainte de ieșirea la pensie își făcea planuri de 
lecție, pentru toate orele, inclusiv pentru cele de 
educație fizică, muzică sau desen.

Domnule profesor, de-a lungul anilor  v-au tre-

cut prin mână numeroase generații de elevi. Puteți 
să ne dați câteva nume cu care vă mândriți?

4Da, au fost mulți elevi care au trecut prin 
școlile noastre. Mi-au fost dragi toți foștii mei 
elevi, dar mai dragi îmi erau cei cărora le scli-
pea mintea și erau interesați pentru a deprinde 
logica matematică. Foștii elevi sunt astăzi buni 
meseriași, învățători, profesori, medici, ingineri, 
etc. și de fiecare dată când aflu ceva despre ei 
mă bucur pentru faptele pozitive și mă întristez 
dacă sunt la necaz. Mi-e drag să amintesc despre 
profesorul de matematică și director de școală 
Mircea Muțulescu, de medicul Mioc Iulian, de 
învățătoarea Genica Muțulescu, de ing.agr. Doru 
Bohariu, de  prof. de fizică  Ioan Benga , de prof.
Lucia Muțulescu, precum și de toți foștii elevi de 
la Școala din Șoșdea. Apoi îmi amintesc cu plăce-
re de ing. agr. Sauer Ioan, de prof. Păcurariu Clau-
diu, de prof. Sîtea E, de prof. Iana Bibiana, toți 
foști elevi la școala din Măureni. Nu pot să trec 
fără a aminti în mod special despre prof. Brian Fi-
limon, actualul primar al comunei Măureni și des-
pre dr. ing. Cornel Niță, actualul viceprimar al co-
munei Măureni, sub conducerea cărora aspectul 
edilitar gospodăresc al comunei este evidențiat 
pozitiv de către oricine trece prin localitate. 

Pornind de la faptul că ați fost și primarul co-
munei Măurei pentru un mandat, credeți  în impli-
carea intelectualului  în  politică?

4Da, am fost primar al comunei Măureni 
în perioada 1996-2000, ca reprezentant al 
P.N.Ț.C.D. Am fost ales din primul tur de scrutin 
într-o competiție cu încă patru candidați. Perioa-
da acelor ani a fost pentru mine o experiență in-
teresantă din punct de vedere social, deoarece 
în munca cu oamenii am putut să pun în practică 
pregătirea didactică. Consider că implicarea in-
telectualilor în activitatea politică este necesară 
dacă se face cu corectitudine și pricepere. Necin-
stea și șmecheria n-au ce căuta în viața socială și 
mai ales în politică.

Domnule profesor, aș dori să consemnez o 
mulțumire a dumneavoastră?

4Sunt mulțumit când sunt sănătos și pot să 
fiu de folos celor din jurul meu.

Dar o  dezamăgire sau un regret?
4În general sunt optimist și-mi place să gân-

desc pozitiv. Dar nu pot să nu-mi spun of-ul gân-
dindu-mă la nivelul sporit al urii sociale în care 
suntem nevoiți să trăim și nu credeam că nivelul 
de educație din sistemul de învățământ și impli-
cit din societate va fi vreodată așa de scăzut.

În   încheierea dialogului nostru aș dori să con-
semnez un gând al dumneavoastră pentru profeso-
rii din noua generație!

4Dragilor mei colegi de breaslă le doresc suc-
ces în activitatea de fiecare zi și îi sfătuiesc să ră-
mână în învățământ doar dacă iubesc meseria de 
dascăl. Fără dragostea profesională, rezultatele 
vor fi nule!

Nu pot sã trec fãrã a aminti, în mod special, despre prof. Brian Filimon actualul primar al comunei Mãureni 
ºi despre dr. ing. Cornel Niþã, actualul viceprimar.

 Ioan SERACIN -  Profesor
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Din antologia cu poezii... ştrengare

Acelei  care  a  plecat
Când ai plecat, zâmbind, din casa noastră,
Din odăiţa plină de senin,
În grabă, ai uitat o floare-n glastră
Şi pijamaua ta de crèpe de chine.

 Sărmana pijama cu flori bizare,
În care-ai râs atât, nici nu credea
Că va veni o zi amară-n care
Ai să ne uiţi, pe mine şi pe ea.

De-atunci, şedem în fiecare seară
În faţa sobei pline de cărbuni
Şi depănăm povestea iar şi iară,
Ca doi prieteni buni.

Ştiind c-atât de mult îţi fuse dragă,
O-mbrăţişez sub vraja din amurg,
Prin falduri îmi adorm privirea vagă
Şi-i mângai fiecare brandenburg.

Şi noaptea, prin apusuri cristaline,
Când dorul sparge-al lacrimilor dig,
O culc în pat, alăturea de mine
Şi-o învelesc, ca să nu-i fie frig.

(Aprilie 1930)

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Ion PRIBEAGu

 Rubrica elevilor

contacţi – un plural de pandemie, scăpat din carantină
Contacţi este un cuvânt pe care îl auzim cu obstinaţie în această perioadă 

în care lumea se confruntă cu pandemia de coronavirus (COVID-19). 
Zilnic, în mass-media, suntem anunţaţi în legătură cu „testele făcute pe contac-
ţii lui X”, „posibili contacţi ai lui Y”, „contacţii care au fost izolaţi”, „identifi-
carea tuturor contacţilor” etc.

În limba română, substantivul neutru „contact” (din fr. „contact”, având ca 
etimon latinescul „contactus”) are, potrivit DEX, următoarele sensuri: „Atinge-
re directă, nemijlocită între două corpuri, două forțe, două energii etc.

Când este vorba de pluralul substantivelor neutre din limba română (singura limbă romanică în care s-a păs-
trat, din latină, şi genul neutru, pe lângă genurile masculin şi feminin) nu există o singură regulă aplicabilă în toa-
te cazurile. Substantivele neutre fac acordul, la singular, precum cele masculine, iar la plural, precum femininele 
şi se împart în două clase flexionare: una cu pluralul în -e (scaun – scaune, braţ – braţe etc.) şi alta cu pluralul în 
-uri (timp – timpuri, scop -scopuri etc.).

În timp, s-au produs o serie de fluctuaţii în adoptarea unei forme sau alteia, uzul limbii fiind, de multe ori, 
factorul hotărâtor. De exemplu, neutrele care se termină la singular în -e, fac pluralul tot în -e (nume – nume, 
pronume – pronume etc.). Substantivele neutre cu terminaţiile -o, -ou, -u au pluralul în -uri (radio – radiouri, 
apropo – apropouri, birou – birouri etc.). Neutrele terminate în -u precedat de un grup de două consoane, a doua 
fiind „r”, au pluralul în -e (registru – registre, teatru – teatre etc., cu excepţia substantivului lucru – lucruri) etc. 
În multe alte cazuri, dată fiind formarea neregulată a pluralului substantivelor neutre, este necesar să consultăm 
un dicţionar şi să reţinem pluralul recomandat.

Forma de plural a substantivului neutru „contact”, indiferent de contextul în care este utilizat, aşa cum o in-
dică dicţionarele, este „contacte”, nu „contacţi”.

Forma de plural „contacţi”, atât de utilizată în această perioadă, de medici în primul rând, s-a impus, probabil, 
pentru că a fost „simţită” ca având un sens mai „specializat” pentru domeniul medical .

Chiar dacă, la momentul actual, normele limbii române nu indică o formă specializată pentru domeniul me-
dical a pluralului substantivului „contact” – „contacţi” – probabil că frecvenţa acesteia, în contextul actual, o va 
impune.

„Nu este acum momentul disputelor politice”
Francisc BOLDEA,  Primar al Municipiului Lugoj

Dragi lugojeni,
Doresc pe această cale să 

mă adresez dumneavoastră 
ca Primar al Municipiului 
Lugoj în condițiile în care 
traversăm o perioadă marca-
tă de situația epidemiologi-
că legată de apariția noului 
coronavirus în Europa și în 
țara noastră. În primul rând, 
doresc să vă îndemn să res-
pectăm fiecare cu seriozita-

te și responsabilitate măsurile de distanțare socială pe 
care le recomandă specialiștii precum și toate celelalte 
măsuri de prevenție venite din partea organismelor abi-
litate, respectiv Ministerul Sănătății, Ministerul Aface-
rilor Interne prin intermediul Departamentului pentru 
Situații de Urgență și a structurilor de la nivel județean.

În condițiile instituirii prin decret prezidențial 
a stării de urgență pe teritoriul României, din data 
de 17 martie Poliția Locală Lugoj s-a subordonat 
operațional Ministerului Afacerilor Interne, iar Servi-

ciul public comunitar de evidență a persoanelor Lugoj 
(S.P.C.L.E.P) s-a subordonat operațional unităților te-
ritoriale de poliție care stabilesc activitățile de sprijin 
pe care acestea le execută pe o durată de 30 de zile.

Prioritatea numărul unu a acestei perioade o re-
prezintă pentru noi punerea în practică a unor măsuri 
la nivelul municipiului Lugoj pentru a contribui la 
reducerea riscurilor de infectare la care sunt expuși 
cetățenii și pentru a fi pregătiți în cazul în care epi-
demia va avansa. În acest sens, am stabilit cu con-
ducerea Spitalului Municipal „Dr. Teodor Andrei” 
prin doamna director economic, modalitatea de uti-
lizare a sumelor pentru aparatura necesară în situații 
de urgență. Încă de săptămâna trecută, am demarat 
activități de dezinfecție, la sediul Primăriei Munici-
piului Lugoj apoi, la începutul acestei săptămâni, am 
trecut la dezinfectarea străzilor din municipiu, am în-
ceput cu străzile din zona centrală a orașului și vom 
continua sistematic de două ori pe săptămână pentru 
a dezinfecta și străzile din cartiere. De asemenea, am 
desfășurat activități de dezinfecție în parcuri și apoi 
am trecut la dezinfectarea ansamblurilor de locuri de 

joacă pentru copii din municipiul nostru.
Prin Direcția de Asistență Socială Comunitară am 

luat de asemenea măsuri pentru a veni în sprijinul per-
soanelor vârstnice de pe raza Lugojului pentru apro-
vizionare cu alimente și mijloace de igienă personală.

Fac un apel la filialele lugojene ale diverselor par-
tide politice. Nu este acum momentul disputelor po-
litice sau de orice altă natură, a gâlcevei și acuzelor 
nefondate, a setei de acumulare de capital politic. Este 
vremea conjugării eforturilor și a abordării cu toată 
energia a acestei probleme. Vă îndemn să dăm curs 
celor mai nobile sentimente de solidaritate umană din 
noi pentru a nu ajunge în situații dramatice așa cum 
au devenit în ultimul timp cele din Italia si din alte 
state europene. În ceea ce mă privește, rămân deschis 
dialogului constructiv și mă voi concentra strict și ex-
clusiv pe probleme de administrație a orașului. Să în-
tâmpinăm cu responsabilitate seriozitate și optimism 
moderat provocările și am convingerea că împreună 
vom reuși să depășim cu bine această perioadă difici-
lă. Așa să ne ajute Dumnezeu!

Pagină coordonată de Roxana FuRDEAN

Persoanele vârstnice din Lugoj care nu se pot aproviziona 
sunt sprijinite de municipalitate

Autoritățile lugojene au pus la dispoziția persoanelor vârstnice din Lugoj care locuiesc singure și se află 
în imposibilitatea de a se aproviziona cu produse alimentare sau de igienă un număr de telefon unde 

acestea pot solicita sprijin.
Numărul de telefon este 0256-329961 și poate fi accesat de luni până vineri, între orele 8-16. De asemenea, 

Primăria Lugoj, prin intermediul Direcției de Asistență Socială Comunitară, desfășoară și alte activități menite 
să vină în sprijinul persoanelor vârstnice de pe raza municipiului. „La Cantina de Ajutor Social continuă pentru 
categoriile de persoane fără venit sau cu venituri reduse aflate în evidențe oferirea mesei de prânz și a cinei, iar 
pentru persoanele vârstnice, beneficiare ale Centrului rezidențial „Sf. Nicolae” activitățile obișnuite (masă și 
cazare) continuă”, a anunțat domnul primar Francisc Boldea.
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Se desprimăvărează. 
Peste creștetul pădu-

rilor ce străjuiesc drumul ce 
duce spre Bata, tremură nori 
vineți, ca niște zdrențe dintr-un 
coviltir de căruță țigănească. 
Mureșul e tulbure și noaptea 
mai cade câte-o brumă subțire, 
albind până dă soarele, niște 

coaste pleșuve unde fusese o tăiere de pădure, iar 
acum lăstăresc stejari. Am aflat că de când s-au în-
chis chioșcurile de difuzare a presei, jurnalul inter-
regional „Banatul” este singura gazetă prezentă la 
vreme în partea de vest a României. Și acesta nu e 
puțin lucru. Cu această bucurie am intrat în sediul 
administrației bătane, acolo unde l-am reîntâlnit pe 
edilul localității. Un personaj fabulos! Un om care 
deseori evită să vorbească despre realizările sale ca 
primar, subliniind mereu că „ele trebuie văzute de 
oameni, nu spuse de primar”. Și oamenii chiar au 
ce vedea, comuna Bata, de la venirea sa în fruntea 
administrației bătane și-a schimbat înfățișarea și 
a intrat pe harta țării cu două festivaluri de mare 
anvergură: „Festivalul vânătorilor” și „Festivalul 
muzicii folk”, ambele bucurându-se de o prezență 
națională.

Domnule primar, în vremurile de azi, doi oameni 
întâlnindu-se, încep orice dialog având ca subiect 
principal gripa care ne bântuie prin virusul ei numit 
coronavirus. Eu cred că îndemnurile oficiale pen-
tru evitarea acestui virus, pe care și noi le publi-
căm, sunt suficiente astfel că, pentru cititorii noștri, 
saturați de acest subiect, aș dori să vorbim despre 
altceva. De acord?

4Desigur, dar cu observația că dispozițiile 
guvernamentale, privind acest flagel, trebuie res-
pectate cu strictețe de toți cetățenii.

Evident. Domnule primar, s-au închis școlile, lu-
cru firesc în astfel de cazuri, dar, vă întreb ca pe un 
om cu școala făcută la vreme, domnule inginer Ion 
Micurescu, de ce tot mai mulți absolvenți de facul-
tate își găsesc de lucru doar ca ospătari pe terase?

4Da, văd și eu în astfel de locuri, vânzători cu 
două „țidule” de masterat în buzunar. Este un 
lucru trist, sunt tineri, tot mai mulți, care la capă-
tul anilor de studii universitare, nu își mai găsesc 
un loc de muncă pe măsura pregătirii lor, astfel 

că dacă nu acceptă aceste locuri de muncă, sunt 
nevoiți să plece dincolo de hotarele țării ca simpli 
muncitori.

Cum s-a ajuns aici?
4Eu cred, că tot m-ai întrebat, eu cred că 

școala nu trebuie să fie un furnizor de diplome 
ci un creator de caractere. La fiecare început de 
an școlar, reiterez pentru dascălii comunei Bata: 
„Atenție! Aici, în ciclul primar, copilul când intră 
pentru întâia oară pe poarta școlii mirat de tot ce 
se întâmplă în jurul lui, nu are cum să te înțeleagă 
pe tine, dascăl, că dumneata ai avut în ziua aceea 
probleme personale, fie acasă fie în altă parte. Co-
pilul nu poate intui problemele tale.” Poate sună 
cam usturător, dar aceasta, cred eu, reprezintă 
realitatea.

Dacă tot am ajuns să vorbim despre dascăli, din 
anii dumneavoastră de studenție, aveți o personali-
tate căreia îi purtați o stimă aparte?

4Fără să stau pe gânduri, la nivel universitar, 
domnul academician Ioan Vintilă. Omul pe care 
cunoscându-l, la început ca student, mi-a îngădu-
it, după terminarea facultății, să păstrez cu dân-
sul și o legătură profesională, iar mai târziu, să 
împărtășim chiar o pasiune comună: vânătoarea. 
O pasiune care leagă prietenii frumoase și sincere.

Și din clasele primare?
4Grigore Popescu, omul care a încercat și a și 

reușit să ne învețe să vorbim corect limba română.
Exigent?
4Foarte exigent. Sigur că și azi, există mulți 

profesori asemeni domniei sale, de pildă una din 
ficele mele, mi-a spus odată, că atunci când a ter-
minat Colegiul „Moise Nicoară” din Arad, un pro-
fesor de matematică le-a spus: „Să nu mă judecați, 
să nu mă evaluați acuma, analizați-mă peste câțiva 
ani”. Ei bine, după ce fica mea a intrat la Faculta-
tea de Medicină din Timișoara, reamintindu-și 
vorbele profesorului său, mi-a spus: „Tată, nu a 
mai fost nevoie să treacă ani pentru a cunoaște 
importanța acestui profesor în destinul meu de 
elev.”

De ce nu mai apar azi, absolvenți universitari, 
de talia celor de ieri. Nu mai sunt dascălii dascăli 
în facultăți?

4Părerea mea este că noi avem și astăzi copii 
buni, copii care intră ușor în facultăți ale statului și 

intră și mai ușor în cele particulare. Problema care 
doare azi în cazul absolvenților, ne trimite cu ani 
în urmă.

La perioada de până în 1989?
4Exact. Până atunci, orice absolvent, fie el de 

facultate ori de școală profesională, avea asigu-
rat un loc de muncă. În acea perioadă, în vremea 
mea, selecția se făcea prin examenul de admitere 
la facultate, un examen extrem de riguros, grație 
căruia terminau facultatea aproape toți, pentru 
că cei care intrau, erau medii, buni și foarte buni. 
Problema care doare, este aceea că azi nu le mai 
asigură nimeni un loc de muncă, dar asta nu în-
seamnă că nu avem copii buni și azi. Avem, cum 
spuneam, copii buni și acum. Iar vârfurile, pentru 
că avem și așa ceva, fac cinste părinților lor, atât în 
țară, cât și în străinătate.

Dacă ar fi să încheiem acest dialog în sfera 
învățământului, care a fost cel mai important mo-
ment trăit de dumneavoastră în relația cu un fost 
profesor.

4O, întrebarea dumitale îmi readuce în me-
morie o zi superbă și un moment emoționant. Se 
întâmpla, în urmă cu câțiva ani, când invitat fiind 
să particip la „Gala Premiilor Uniunii Jurnaliștilor 
din Banatul Istoric”, ce se desfășura pe scena 
Teatrului de Stat „Ion Slavici” din Arad, am fost 
poftit pe scenă pentru a înmâna, în văzul unei 
săli arhipline, cea mai înaltă distincție a Uniu-
nii Jurnaliștilor din Banatul Istoric, fostului meu 
profesor, domnului academician Ioan Vintilă. Și 
atunci, eu, fostul său student, am avut onoarea 
de a rosti cuvântul de „Laudațio”, discursul în 
care am elogiat strălucita sa personalitate. Și în 
sală se aflau personalități de prim rang ale neamu-
lui românesc: Înaltpreasfințitul Părinte Timotei al 
Aradului, regretatul politician Sorin Frunzăverde, 
sportivul Helmuth Ducadam, actorul Mircea Al-
bulescu, criticul de artă Pavel Șușară, primarul de 
atunci al Aradului, Gheorghe Falcă, primarul de azi 
al Timișoarei Nicolae Robu, actualul ministru de in-
terne domnul Marcel Vela și mulți, mulți alții.

Nu va uita domnul academician acea zi...
4Nici dânsul, dar nici eu.
Domnule primar, sunteți de acord să lăsăm an-

corat dialogul nostru de acest emoționant moment.
4Te rog chiar.

ªcoala nu trebuie sã fie un furnizor de diplome, ci un creator de caractere
Ion MICURESCU - Primar al comunei Bata

Pagină realizată de Roxana FuRDEAN

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Veşti bune privind virusul 
„cOVID-19”

Virusul a fost identificat încă din luna ianua- 
rie 2020. Frecvenţa mutaţiilor virusului nu 

este foarte ridicată. În China situaţia se ameliorea-
ză cu fiecare zi (graţie măsurilor drastice), în 80% 
din cazuri boala nu provoacă niciun simptom sau 
se manifestă în forme uşoare şi medii, vindecabile, 
în 14% dintre cazuri se poate ajunge la pneumonie 
severă, dar diverse scheme de tratament dau rezul-
tat bun, oamenii se vindecă, soluţiile dezinfectante 
distrug virusul (COVID-19) și există deja prototi-
puri de vaccin.

Epigrame
teofil VOINEscu

Alegeri  prezidenþiale
Avem la candidaţi pe liste
De mă gândesc adeseori,
Că s-ar putea să nu existe
Atât de mulţi alegători.

Import  de  grâu
Vin vapoare-n România!
Vin cu grâu american
Rușii ni-l dădeau, se știe,
Tot pe cel din Bărăgan!

Caragiale
A dojană și-a mirare
Ne privește permanent
Că eroii din „Scrisoare”
Au ajuns în Parlament!
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 Cristian DAVID -  Primar al comunei Biled

De câte ori pornesc spre 
comuna Biled e ca și 

cum m-aș duce în unele clipe pe 
o colină a sufletului ca să cer-
cetez de sus câmpia, livada și 
drumurile ce le unesc. Veniți la 
sărbătorile acestei așezări, săr-
bători pregătite impecabil de 
acest tânăr primar și echipa sa 
și veți vedea o adevărată sărbă-
toare a vieții, a bucuriei în care 

liniștea doarme încă sau nu s-a născut. O lume fru-
moasă, iar eu am stat de vorbă chiar cu primarul ei.

Domnule primar, lume puțină spre deloc pe străzi-
le comunei dumneavoastră.

4Ca peste tot sau cel puțin așa ar trebui să fie 
în această perioadă.

Dar la primărie, la Biled, se lucrează în condiții 
de deplină siguranță pentru sănătatea angajaților.

4Nu numai a angajaților, căci ne-am pregătit 
bine cu tot ceea ce legea presupune pentru prote-
jarea celor care vin în sediul administrației pentru 
rezolvarea unor probleme care nu pot fi amânate.

Proiectele inițiate de dumneavoastră continuă?
4Evident. Nu poți opri un proiect major cum 

este cel privind canalizarea și stația de epurare a 
cărui finanțare depășește un milion de euro. Asta 
ținând seama și de faptul că știm cu toții cât de 

greu se procură fondurile necesare în țara asta.
Prin ce program ați reușit să accesați banii nece-

sari acestei investiții?
4Prin Programul Național de Dezvoltare Rurală.
Veți extinde și acești kilometri pe care îi aveți azi 

pe acest proiect?
4Prin extinderea rețelei de apă uzată pentru 

întreaga localitate vom vorbi de un proiect în va-
loare de 17 milioane de lei.

Mai aveți proiecte prin PNDR?
4Desigur, și unul din cele importante este cel 

privind drumul de exploatare agricolă de 1.000.000 
de lei. Este o investiție mare, dar necesară locuito-
rilor comunei noastre și nu numai lor.

Știu că localitatea Biled este beneficiară a celei 
mai mari finanțări din România vizând o sală pentru 
activități sportive.

4Ne bucură faptul să putem spune că Biledul 
se mândrește cu una din cele mai mari finanțări 
destinate unei săli moderne de sport.

O sală cu câte locuri?
4Cu 180 de locuri. Merită tradiția sportivă a bi-

lezenilor o sală frumoasă de sport.
Se vor bucura de această realizare, fără îndoială 

și copiii comunei.
4Pentru prichindei noștri, dar și pentru cei mai 

mari decât ei, mai avem două frumoase proiecte.
Anume...

4Vom construi o modernă „Grădiniță cu Pro-
gram Prelungit”, o grădiniță dotată după toate 
exigențele impuse de normele europene și vom 
reabilita, moderniza și dota cu tot ceea ce este ne-
cesar unei școli, „Școala cu Program Prelungit”.

Bănuiesc că va fi o investiție foarte mare.
4Mai bine de 3.000.000 de lei.
Că veni vorba despre sport, aș ori să vă întreb ce 

considerați dumneavoastră ca fiind esențial în activi-
tatea sportivă?

4Cred că spiritul de sacrificiu, dar mai ales stă-
pânirea de sine al cărei rod nu-l poți culege decât 
după o lungă perioadă de luptă sportivă care duce 
la o bună cunoaștere de sine.

Domnule primar, sportul înseamnă sănătate...
4Ei, cam știu eu ce vrei să afli așa că poți să 

notezi că pentru serviciile de sănătate pe care le 
doresc accesibile locuitorilor comunei Biled, am 
reușit să câștig finanțarea unui dispensar de apro-
ximativ 300 mp, în valoare de 3.000.000 de lei. În 
acea locație, își vor desfășura activitatea pe lângă 
cele două cabinete de medicină generală și unul de 
stomatologie.

Cine vă asigură finanțarea acestui proiect?
4Programul Național de Dezvoltare Locală.
Aveți o dată la care îl vedeți funcțional?
4Îmi doresc, asemeni tuturor consătenilor mei, 

să-l avem gata în acest an.

Meritã tradiþia sportivã a bilezenilor o salã frumoasã de sport

Pagină coordonată de Roxana FuRDEAN
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 Poşta redacţiei

Elevii ne întreabă, noi răspundem

În plină „vacanță” stârnită de pandemie, primim tot 
mai multe scrisori în poșta electronică a jurnalului 

nostru. În una dintre ele, eleva Bianca Sina din comuna Biled, 
ar dori să afle dacă corect este „prieteni ce sunt devotaţi” sau 
„prieteni care sunt devotaţi”?

Dragă Bianca, „ce” și „care” sunt pronume relative care, în 
frază, fac legătura între propoziţii subordonate şi regentele lor, 
substituind anumite substantive. De exemplu: „Am prieteni / 
care sunt devotaţi – care sunt devotaţi este o propoziţie atributivă 
a cărei regent, propozitie de care depinde, este   «Am prieteni» 
(ce fel de prieteni?), iar în subordonată, pronumele „care” înlo-

cuieşte / se referă la substantivul prieteni, având funcţia de subiect. Dacă „ce” şi „care” 
apar în propoziţii interogative, se transformă în pronume interogative – „Care sunt 
prietenii adevăraţi?”, „Ce mă întrebi ?”, iar dacă însoţesc un substantiv, devin adjective 
pronominale interogative – „Care” prieteni sunt devotaţi ?, „Ce” floare preferi? etc.

În limba română contemporană, este foarte evidentă o tendinţă, aceea de a în-
locui, în orice context, pronumele relativ care, cu pronumele ce, atunci când este 
vorba de introducerea unei propoziţii atributive: Prieten adevărat este omul ce te 
ajută la nevoie. / Cărţile ce au fost publicate recent sunt interesante. / Poeziile ce au 
fost recitate mi-au plăcut. etc.

 O asemenea substituţie nu este fundamental greşită, este posibilă, de exemplu, 
în situaţia în care repetiţia lui „care” ar deveni deranjantă. Dar, având în vedere 
«abuzul» în folosirea lui „ce”, generat, probabil, de senzaţia că ar fi mai «preten-
ţios» sau mai «trendy», sau doar un cuvant mai scurt, o asemenea tendinţa nu este 
recomandabilă, este obositoare, nenaturală.

Se va spune, aşadar, în mod firesc, de exemplu: „Oamenii care sunt oneşti şi care 
sunt devotaţi lucrurilor pe care le fac sunt de admirat. Și niciodată: Oamenii ce sunt 
oneşti, ce sunt devotaţi” etc.

Este bine să ştiţi...

La sugestia domnului primar Cristian David și în folosul locuitorilor comunei 
sale, voi detalia câteva particularități ale acestui virus care este aparte și din 

cauza faptulului că oamenii se confruntă cu el pentru prima dată. Dacă îți curge na-
sul și ai secreții galben verzui nu înseamnă că ești infectat cu Coronavirus. Acesta, 
provoacă un tip de pneumonie cu tuse uscată fără nasul curgător. Studiile arată că 
are o stabilitate mai mare la temperaturi scăzute, iar rezistența lui este foarte mult 
redusă în cazul unei temperaturi ridicate de 20...30 de grade, cee ce înseamnă că, 
dacă temperaturile vor crește, atunci, cu siguranță, răspândirea virusului va scădea. 
Virusul poate provoca simptome ușoare, asemănătoare gripei, precum: dificultăți 
în respirare; tuse seacă care se agravează în timp;  febră care crește gradual; dureri 
musculare; oboseală.

Sursa iniţială a virusului în sine au fost animalele, dar acum noul coronavirus se 
răspândește de la om la om. Virusul poate să fie transmis mai ales prin picături respira-
torii, pe care oamenii le elimină prin expiraţie atunci când vorbesc, tuşesc sau strănută. 
Persoanele care consideră ca ar putea fi afectate de Coronavirus trebuie să evite să 
meargă direct la medicul de familie, în clinici sau la spital, ci să se adreseze telefonic 
medicului de familie sau direcţiilor de sănătate publică. În caz de urgență, apelați 112.

 Inițial, virusul poate să nu provoace simptome. Durata maximă de incubație 
este de 2 - 14 zile cu o medie de 5 - 7 zile, fără să dezvolți simptome. Virusul poate 
supravieţui câteva ore pe suprafeţe, cum ar fi mese şi mânerele uşilor. Căzut pe 
suprafața metalului, va trăi cel puțin 12 ore, până la 24 de ore pe carton, până la trei 
zile pe plastic şi oţel inoxidabil. Virusul poate rămâne activ pe țesătură timp de 6-12 
ore, şi poate fi omorât de detergentul pentru rufe. Spălarea prosoapelor și a lenjeriei 
de pat la 60 de grade, omoară virusurile din țesătură. Cel mai obișnuit mod de a te 
infecta este prin atingerea lucrurilor în public, motiv pentru care trebuie să te speli 
pe mâini frecvent.

Virusul poate trăi doar pe mâini timp de 5-10 minute, dar se pot întâmpla foarte 
multe în acele 5-10 minute (vă puteți freca ochii sau puteți atinge nasul în mod 
nedorit). Persoanele de toate vârstele pot fi infectate de noul Coronavirus, dar, cei 
mai afectați sunt vârstnicii cu condiții medicale preexistente cum ar fi: diabet, boli 
respiratorii cronice, boli cardiovasculare.

Pentru a limita transmiterea bolii, este esenţial să luaţi următoarele măsuri:
- evitați contactul direct cu alte persoane;
- evitați deplasările și zonele aglomerate;
- păstrați o distanță de cel puțin 1,5 metri (cât trei pași) față de alte persoane;
- spălați-vă frecvent pe mâini timp de 20-30 de secunde;
- nu vă atingeți fața, ochii, nasul sau gura fără a fi spălat pe mâini.

Rubrica elevilor

Prof. univ. dr. Aurel MIHuŢ

Gheorghe MIRON

 consiliul Local Biled a alocat 6.000 de lei 
pentru combaterea efectelor pandemiei covid19 în localitate

Dată fiind situația de urgență din ţară impusă de gripa chinezească Covid19, 
Consiliul Local Biled s-a reunit, miercuri 25 martie, pentru o rectificare 

bugetară.
Primarul Cristian David a spus că, a fost alocată suma de 6.000 de lei pentru 

combaterea efectelor pandemiei provocate de Covid19 în localitate și pentru ajuto-
rarea persoanelor lipsite de mijloace materiale necesare traiului în izolare. În pre-
mieră ședința Consiliului Local Biled a avut loc online”, a subliniat David.
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Petru ROMAN -  Primar al orașului Deta

Dacă eşti atent, Deta se 
vede din depărtare când 

parcurgi drumul lin al dimine-
ţii. Razele discrete ale soarelui 
îmbracă într-o lumină aurie clă-
dirile îngrijite şi florile de pri-
măvară îşi scot verdele din pă-
mânturi. Ici - colo câte un fulg 
ne aminteşte de iarnă... Pare că 
Dumnezeu a binecuvântat acest 
loc cu oameni înţelepţi şi gospo-

dari. Unul dintre ei este domnul primar, Petru Roman.
Domnule primar, e pustie Deta în ultimele zile şi par-

că tristă, nu se mai văd copii pe trotuare, oamenii nu mai 
ies din case, parcă nici primăvara nu mai vine...

4Da. Din păcate așa e. Dar, în același timp, aș spu-
ne și din fericire, pentru că se vede că locuitorii din 
orașul nostru au înțeles că e nevoie de o distanțare 
socială, de o izolare serioasă în această perioadă. Ne 
confruntăm cu o problemă nouă și extrem de gravă 
și mă bucur să văd că membrii comunității noastre au 
înțeles cât de serioasă este această problemă și res-
pectă într-o proporție covârșitoare regulile extrem de 
stricte impuse de această situație. În privința primăve-

rii v-aș contrazice pentru că sunt sigur că valul de epi-
demie va trece și ne vom bucura în curând de frumu-
sețea acestui anotimp. Vom depăși împreună aceste 
momente grele și sunt sigur că avem resursele să ne 
regăsim și să mergem mai departe. 

Ce măsuri aţi luat pentru prevenirea infestării cu 
noul virus?

4În primul rând, am respectat toate prevederile 
ordonanțelor militare de la București. Am considerat 
că este foarte important să fim cât mai uniți și masu-
rile luate să aibă sprijinul autorităților locale și al cetă-
țenilor. Apoi, am acționat și la nivel local prin achiziți 
de substanțe dezinfectante și prin acțiuni de dezinfec-
tare pe străzi, trotuare și în  scările blocurilor. Acum 
achiziționăm și dozatoarele care vor fi montate în cel 
mai scurt timp în scările blocurilor. Urmează ca în zile-
le următoare să organizăm o amplă acțiune de dezin-
fectare la școli, grădinițe și creșă. Nu am uitat nici de 
oamenii mai în vârstă care sunt acum în pericol. Din 
cele peste 2000 de persoane de peste 65 de ani din 
Deta 90 au avut nevoie de ajutor astfel că am orga-
nizat echipe din cadrul compartimentului social al Pri-
măriei care să se ocupe de ei și care să țină legătura cu 
aceștia în permanență. Am avut și 20 de persoane în 

centrul de carantină organizat la noi în oraș,  iar aceș-
tia au plecat după cele 14 zile petrecute aici, iar acum 
am dezinfectat și curățat centrul care este gata să pri-
mească oricând alți oameni în carantină. Nu în ultimul 
rând, aș aminti aici de Spitalul Orășenesc Deta, unde 
situația este foarte bună. Pot să spun că s-a văzut aici 
competența medicilor și a conducerii. 

Există bolnavi confirmaţi în Deta?
4Nu avem cazuri în Deta și m-aș bucura să pot 

spune asta și peste o lună sau două. Este, poate, re-
zultatul bunei organizări la nivel de comunitate, dar 
și al responsabilității cetățenilor din oraș. 

Dar  proiectele primăriei?
4Proiectele primăriei nu s-au oprit. Chiar dacă în 

condiții mai grele, lucrăm în continuare la proiectele 
orașului, sigur, având grijă să luăm măsuri stricte de 
protecție pentru cei care lucrează în teren. Proiecte-
le europene merg mai departe. Lucram la anvelopa-
rea unui bloc, la piață, la grădinița cu program pre-
lungit și la trotuare. Toate lucrările sunt deocamdată 
în grafic și sperăm să rămână așa. Sunt convins că 
vom depăși aceste momente grele și vom putea să 
ne vedem de treabă mai departe. 

Aşa să fie, domnule primar. Vă mulţumesc! 

Nu avem cazuri în Deta ºi m-aº bucura sã pot spune asta ºi peste o lunã sau douã' 

scurt istoric al învăţământului din Deta
1970-2015

La începutul anilor `70 învățământul din Deta era 
organizat în două unități, preșcolar și primar, gim-

nazial, liceal, liceal, seral, sub denumirea de Liceul Deta.
Liceul funcționa în două grupuri de clădiri, unul 

pe str. Mihai Viteazul, iar celălalt pe str. Republicii 
nr. 50. La clasele de învățământ primar și gimnazial, 
funcționau și clase cu predare în limba germană și ma-
ghiară. Clasele de liceu erau câte două pe an de studiu, 
respectiv o clasă cu profil real și una cu profil umanist.

Din anul 1969 funcția de director a fost ocupată 
de prof. Sava Ion, iar directori adjuncți au fost prof. 
Schuster Elisabeta și prof. Hornung Anton.

Această formă de organizare s-a menținut până 
în 1978, când s-a produs o mare reorganizare a 
învățământului din Deta. Pentru preșcolari s-a înființat 
o grădiniță cu program prelungit, organizată de IAS 
Deta care a funcționat cu două grupe, respectiv 60 
de preșcolari. În ceea ce privește celelalte forme de 
învățământ, reorganizarea s-a produs datorită ideii că 
învățământul liceal de cultură generală trebuie înlocu-
it cu învățământul tehnic-profesional pentru a pregăti 
forța de muncă necesară activității economice.

În Deta, în anul 1978 principala activitate econo-
mică a fost cea de prelucrare a lemnului și astfel Lice-
ul Deta a fost divizat în Școala cu clasele I-VIII Deta 

și Liceul Industrial de prelucrare a lemnului Deta, 
cu clase de liceu și de învățământ profesional. A fost 
împărțită baza materială a fostului liceu, iar Liceul In-
dustrial a intrat sub patronajul Ministerului Industriei 
Lemnului și Materialelor de Construcții. Cu prilejul 
separării celor două unități au fost numiți noi directori: 
la Școala cu clasele I-VIII, prof. Ilian Ionel și directori 
adjuncți, prof. Cîrneacichi Helga și prof. Kiss Petru, la 
liceu ing. Florea Radu. După această organizare, liceul 
a funcționat cu 5 clase pe an de studiu în treapta I și cu 
2 clase în treapta a II-a.

Totodată, încă de la reorganizare, liceul a avut în 
Planul de școlarizare câte 2-3 clase de învățământ pro-
fesional, dar acesta nu s-a realizat din cauza lipsei de 
opțiuni ale elevilor din Deta pentru școala profesiona-
lă. În anul 1983 la nivelul MILMC s-a făcut o anali-
ză a eficienței liceului din perspectiva asigurării forței 
de muncă pentru industria lemnului și s-a constatat 
că  faptului că nu s-a realizat Planul de școlarizare la 
învățământul profesional, doar un număr foarte mic 
din absolvenții liceului s-au integrat în producție. În 
aceste condiții s-a dat un ultimatum conducerii școlii 
că dacă nici în vara anului 1983 nu se va realiza Planul 
de școlarizare la învățământul profesional, liceul va fi 
desființat. Directorul liceului prof. Ilian Ionel a adus 
pentru școala profesională 108 elevi din zona orașului 
Tecuci, jud. Galați și astfel s-a asigurat continuitatea în 
învățământul profesional. 

Din 1987, liceul și-a diversificat Planul de învățământ, 
având clase de prelucrare a lemnului, clase de mecanică, 
clase de învățământ profesional, clase de seral și chiar 
clase școală de maiștri și din acest motiv liceul s-a trans-
format în Grupul Școlar Forestier Deta. Denumirea de 
grup forestier a fost dată, deoarece liceul a trecut sub pa-
tronajul Întreprinderii Forestiere Timișoara. 

Această denumire s-a păstrat până în anul 1990 
când Liceul din Deta a reînființat clasele de cultu-
ră generală, respectiv matematică-fizică și uman și o 
clasă de liceu profil industrial, fiind păstrate clase de 
învățământ profesional.

Ulterior, filiera teoretică cuprinde clase cu speciali-
zare matematică-informatică și filologie, iar cea tehno-

logică specializarea servicii.
La Școala cu clasele I-VIII Deta, din anul 1986 

până în anul 1987 a fost director prof. Mihart Con-
stantin, între anii 1987-1999 a revenit ca director prof. 
Ilian Ionel, director adjunct fiind prof. Șimon Maria. 
Din anul 1999 până în anul 2000 prof. Lăcătușu Vio-
leta a ocupat funcția de director, având ca director ad-
junct pe prof. Mihart Ana. 

Din anul 1987 până în anul 1999 conducerea liceu-
lui a fost asigurată de prof. Miuți Ioan, iar din anul 
1999 până în 2014 de prof. Jinaru Ion.

În anul 2000 s-a realizat unificarea școlii gene-
rale cu Grupul școlar rezultând o singură unitate de 
învățământ în Deta, condusă de Director prof. Jinaru 
Ion și director adjunct Lăcătușu Violeta. Din anul 2001 
director adjunct este prof. Szabo Francisc.

În anul 2015, director al unităţii a devenit doamna 
profesor Morariu Letiţia-Ana, adjunct fiind profesor Vâl-
cea Cristina, iar apoi doamna profesor Rădoi Simona.

În anul 2004 s-au aniversat 80 de ani de la înteme-
ierea Liceului din Deta. Decretul regelui Ferdinand 
I a fost semnat la 6 decembrie 1924, de Sfântul Nico-
lae. În memoria acestei date, conducerea școlii a pro-
pus și autoritățile au aprobat ca denumirea unității de 
învățământ din Deta să fie Grupul Școlar „Sfântu Ni-
colae” Deta, denumire care s-a păstrat până la începutul 
anului școlar 2013-2014, când școala din Deta a primit 
denumirea de Liceul Tehnologic „Sfântu Nicolae” Deta.

Școala gimnazială şi grădiniţa din Deta Liceul din Deta

Pagină realizată de prof. Anca Luminiţa EFtENIE

Prof. Ionel ILIAN
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 Ovidiu DOȚA -  Primar al comunei Topolovățu Mare

Îndreptându-mă spre 
cunoscuta comună 

Topolovățu Mare, observ cu 
bucurie copilărească că nimic 
pământean nu poate opri visul 
în primăvara liliachie cu des-
pletiri prelungi de funigei. Tot 
ce e lumină de flori aparține 
acestui anotimp. Și visând ast-

fel, tot am ajuns la vreme, la întâlnirea stabilită cu 
domnul profesor Ovidiu Doța.

Domnule primar, sunteți membru fondator al 
Asociației Primarilor din Banatul Istoric și unul 
din oamenii de mare nădejde al acestei asociații. 
Am evidențiat acestea toate, pentru că pe 27 fe-
bruarie a.c., ați deschis, ca să spun astfel, întruni-
rea de început de an a membrilor asociației. Ce în-
seamnă pentru dumneavoastră această instituție?

4Asociația Primarilor din Banatul Istoric s-a 
născut din năzuința tuturor membrilor săi fonda-
tori de a avea un numitor comun, un ideal care 
să fie deasupra intereselor de partid și care să ne 
unească în armonie deplină.

Acest ideal are un nume?
4Desigur, numele său este Banat, acest 

curcubeu multietnic, acest model de bună 
înțelegere și de aleasă conviețuire. Dumneata ai 
fost prezentă la întrunirea noastră și ai văzut un 
lucru rar.

La ce vă referiți?
4La faptul că această asociație invită la fie-

care întâlnire a sa și personalități care nu sunt 
angrenate în munca de administrație locală. De 
pildă, la prezenta întrunire a fost invitat domnul 
Gheorghe Lăpădat, director general al Fondului 
Național de Garantare a Creditelor pentru Între-
prinderile Mici și Mijlocii, a fost prezent cunos-
cutul istoric bănățean, domnul profesor Dumi-
tru Tomoni, a fost, de asemenea invitat domnul 

Victor Birău, director al Liceului Traian Vuia din 
Făget și evident, au fost prezenți peste 70 de pri-
mari din patru județe, aparținând tuturor parti-
delor aflate pe scena politică românească.

Și este de remarcat faptul că toți acești oameni 
se respectă reciproc și fac acest lucru cu toată sin-
ceritatea.

4Este adevărată constatarea ta, iar acest 
lucru se poate împlini doar pentru că întruniri-
le Asociației Primarilor din Banatul Istoric, se 
desfășoară de fiecare dată sub semnul prieteniei 
și, cred eu, al unei bune educații.

Prietenia…
4Da, să știi că prietenia obligă mai mult decât 

legea.
Din ce se naște prietenia domnule primar?
4Dacă l-am crede pe Balzac, atunci nu vom 

ști niciodată dacă o prietenie se naște mai curând 
din contraste decât din asemănări. Dubiul rămâ-
ne și azi. Fiindcă cunoașterea, inclusiv cea mora-
lă, e fidelă realității, iar aceasta nu și-a schimbat 
năravul, a rămas tot dialectică. Dar ce doresc să 
remarc să evidențiez, este faptul că aceste întru-
niri, sunt marcate de momente de reală bucurie 
spirituală. Este un lucru care, pe mine personal, 
m-a încântat de la prima întâlnire a edililor. Și ca 
să fiu mai exact, voi aminti de pildă faptul că bi-
necunoscutul poet din Țara Banatului, domnul 
Ioan Vodicean este edilul comunei Săvârșin. Iar 
Ioan Guțu, cel care încântă orice întrunire cu mo-
mente de virtuozitate la tarogot, este primarul 
comunei Birchiș, din județul Arad, iar cine nu l-a 
auzit cântând romanțe pe Ioan Borduz, primarul 
comunei Fârliug din Caraș-Severin, ori recitând 
pe Ion Micurescu, primarul comunei Bata, nici 
nu știe ce a pierdut… Și în această atmosferă 
frățească, de cântec și poezie, de schimb de opi-
nii administrative, sigur că diferențele de angaja-
mente politice, atât de prezente prin Parlament, 

în cadrul asociației nu își au locul. Draga mea, 
Asociația Primarilor din Banatul Istoric, există 
tocmai pentru că este nevoie de ea.

Da, frumos ați spus:„Există tocmai pentru că 
este nevoie de ea”.

4A, să nu uit, aș dori, pentru o mai exactă 
părere a cititorilor privind asociația noastră, să 
publici, dacă ai, o poză cu poetul Ioan Vodicean, 
acordând autografe colegilor care îi solicită.

Cred că am poza și o voi publica cu plăcere.
4Mulțumesc.
 Domnule primar, într-o altă ordine de idei, aș 

dori să aflu, și dacă taxele din acest an s-au mărit 
în comuna dumneavoastră?

4Așa cum am mai spus, taxele au rămas la 
fel și în acest an. La fel a rămas și posibilitatea 
de a beneficia de o reducere cu 10%, atât pentru 
persoane fizice, cât și juridice, care și-au achitat 
sumele aferente datorate bugetului local până la 
31 martie 2020.

Mai am o întrebare legată de un proiect pe cât 
de drag dumneavoastră, pe atât de necesar comu-
nei, e vorba de cel legat de canalizarea localității.

4Aici se impune o clarificare foarte importan-
tă.

Anume?
4 Constructorul ne asigură că încheie lucrări-

le ce îi revin până la finele acestui an. Mai rămân 
de rezolvat autorizarea stației de epurare și des-
chiderea a noi fronturi de lucru pentru conecta-
rea, rând pe rând, a celorlalte localități la siste-
mul de colectare și epurare. Chiar nu vreau să fac 
pronosticuri în legătură cu ceea ce vor face alții. 
Ceea ce pot garanta este faptul că toate lucrările 
promise vor începe anul acesta.

Domnule primar, vă mulțumesc.
4Și eu îți mulțumesc pentru promovarea co-

munei noastre în arealul Banatului.

Asociaþia Primarilor din Banatul Istoric, existã tocmai pentru cã este nevoie de ea

 Poşta redacţiei

 cititorii ne întreabă, noi răspundem

Doamna Cornelia Farcaș din Ictar-Budinț, comuna Topolovățu Mare, ne întreabă 
ce precizări importante îi putem oferi legate de zilele libere acordate părinților 

în această perioadă de carantină?
Stimată doamnă Farcaș, reglementările aduse de Legea 19/2020 au fost recent com-

pletate prin publicarea în Monitorul Oficial nr. 230/21.03.2020 a HG nr. 217/2020 pri-
vind aplicarea Legii nr. 19/2020 privind acordarea zilelor pentru supravegherea copiilor 
în situația închiderii unităților de învățământ. Ce clarificări vă putem oferi? Întâi se sta-
bilesc ca zile libere plătite pentru unul dintre părinți în situația suspendării cursurilor sau 
închiderii temporare a unităților de învățământ în temeiul Legii nr. 19/2020 și Decretului 
195/2020, zilele lucrătoare până la încetarea situației de urgență decretată, cu excepția 
zilelor lucrătoare din perioada vacanțelor școlare.

Aceste prevederi se aplică persoanelor care îndeplinesc cumulativ condițiile prevăzute de lege, respectiv:
a) au copii cu vârstă de până la 12 ani, înscriși în cadrul unei unități de învățământ sau au copii cu dizabiliți 

cu vârstă de până la 18 ani, înscriși în cadrul unei unități de învățământ
b) locul de muncă ocupat nu permite munca la domiciliu sau telemunca.
Zilele libere se acordă la cererea unuia dintre părinți depusă la angajatorul persoanei care va supraveghea 

copilul în această perioadă însoțită de o declarație pe propria răspundere a celuilalt părinte din care să rezulte 
că acesta nu a solicitat la locul său de muncă zile libere ce i s-ar cuveni potrivit Legii nr. 19/2020, respectiv 
că nu se află în concediu de odihnă sau concediu fără plată precum și de copia certificatului de naștere al co-
pilului sau copiilor.

De reținut este și faptul că potrivit OUG nr. 30 / 2020 publicată în Monitorul Oficial nr. 231/21.03.2020  
menționează faptul că angajatorii vor putea recupera de la stat doar indemnizația netă acordată pe perioada în 
care angajații se află în concediu de supraveghere a copiilor, conform Legii nr. 19 2020, urmând ca impozitul 
și contribuțiile să fie suportate de angajator.
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 oaia de 
Victor Vlad Delamarina

Pagină coordonată de Roxana FuRDEAN

Am revenit în comuna poe-
tului la început de primă-

vară, pe coșurile caselor se mai 
ridică fuioare de fum albăstrui, 
dar străzile sunt aproape pustii, 
semn că oamenii au înțeles bine 
mesajul autorităților în această 
perioadă de virusare mondială. 
Suntem în aprilie și vremea se în-
dreaptă tot mai greu. La primă-

ria comunei se lucrează cu răbdare și înțelegere pen-
tru toți cei care îi trec pragul. Chiar și pentru mine…

Domnule primar, în actuala stare de pandemie 
în care se află țara și lumea aș dori să vă întreb ce 
măsuri ați luat în folosul populației, al consătenilor 
dumneavoastră?

4E bine că mă întrebi, pentru că nu e rău să le 
repet.

Vă rog.
4În conformitate cu prevederile Ordonanței Mi-

litare nr. 1/17.03.2020, privind unele măsuri de primă 
urgență care privesc aglomerările de persoane și 
circulația transfrontalieră, publicată în Monitorul Ofi-
cial al României, din 18.03.2020, și în temeiul prevede-
rilor legale, privind Codul administrativ, cu modifică-
rile și completările ulterioare, a Comitetului Național 

pentru Situații Speciale de Urgență, pentru stabilirea 
unor măsuri suplimentarea pe baza evaluării criteriilor 
prevăzute în Decretul Președintelui României privind  
instituirea stării de urgență pe teritoriul României, am 
emis Dispoziția nr. 41 din data de 18.03.2020.

Vă ascult și notez.
4Art. 1. Începând cu data de 18.03.2020,  pe 

raza Comunei Victor Vlad Delamarina, se suspen-
dă activitatea de servire și consum a produselor 
alimentare și băuturilor alcoolice și nealcoolice, or-
ganizată de restaurante, hoteluri, cafenele sau alte 
localuri publice, în spațiile destinate acestui scop 
din interiorul sau exteriorul locației.

Art. 2. Este permisă organizarea de către unitățile 
economice de profil a activităților de comercializare 
a produselor alimentare și băuturilor alcoolice și ne-
alcoolice care nu presupun rămânerea clienților în 
spațiile destinate acestui scop, precum cele de tip 
„drive-in”, „room-service” sau livrare la client.

Art. 3. Se suspendă toate activitățile culturale, 
științifice, artistice, religioase, sportive, de divertis-
ment sau jocuri de noroc, de tratament balnear și 
de îngrijire personală, realizate în spații închise.

Art. 4. Se interzice organizarea și desfășurarea 
oricărui eveniment, care presupune participarea a 
peste 100 de persoane, în spații deschise.

Art. 5. Organizatorii evenimentelor organizate 
și desfășurate în spații deschise, care presupun 
participarea a maximum 100 de persoane, sunt 
obligați să dispună măsuri care să asigure distanța 
de minimum 1 metru între participanți.

Art. 6. Se interzice persoanelor izolate la domi-
ciliu, carantinate sau internate, ca măsură de pre-
venire  a răspândirii COVID-19, să iasă din locația 
în care acestea au fost plasate, fără aprobarea 
autorităților competente. Măsura se aplică pe toa-
tă durata stării de urgență, de la data aplicării pre-
zentei ordonanțe militare.

Art. 7. Nerespectarea prevederilor prezentei 
dispoziții, se va sancționa în conformitate cu pre-
vederile art. 27 și art. 29 din Ordonanța de Urgență 
a Guvernului nr. 1/1999 cu modificările și completă-
rile ulterioare.

Cum apreciați atitudinea oamenilor față de aceas-
tă dispoziție?

4Foarte bună, oamenii au înțeles că ne con-
fruntăm cu un virus cu o capacitate extrem de ra-
pidă de transmitere și în consecință s-au compor-
tat și se comportă cu multă înțelepciune. Iată de 
ce, doresc să mulțumesc tuturor consătenilor mei, 
pentru felul în care au înțeles să se protejeze atât 
pe ei, cât și pe apropiații lor.

Doresc sã mulþumesc tuturor consãtenilor mei pentru felul în care au înþeles sã se protejeze atât pe ei, 
cât ºi pe apropiaþii lor

Ioan Cristian CARDAȘ - Primarul comunei V.V. Delamarina

Rubrica Bisericii

„Binecuvântează, Doamne, 
lanurile înspicate de cruci ale neamului nostru românesc!”

† IOAN - Mitropolit al Banatului

Þăranul român, de mii de ani, seamănă sub glie bobul de grâu care, 
mai întâi moare, dar apoi răsare și vine la viață pentru a înspica și a 

aduce rod însutit. Aceasta era credința strămoșilor noștri: doar murind, bobul 
de grâu va răsări. Dacă Dumnezeu poartă de grijă unui bob de grâu care, 
aruncat sub brazdă, răsare, oare nu este mai de preț omul, cununa creației 
Sale?! Iubite frate, vei rămâne pe veșnicie în mormânt?! Nu, căci Hristos va 
revărsa și peste tine acea picătură din roua vieții și vei învia și tu. Priviți cimi-
tirul satului care seamănă cu un lan de cruci. Semănăm oameni și răsar cruci, 
adică Înviere. Priviți, iubiților, și vedeți că au înspicat crucile părinților, semn 
că Învierea este mai aproape ca oricând. Binecuvântează, Doamne, lanurile 

înspicate de cruci ale neamului nostru românesc! (…)

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

transparenţa administrativă Poşta redacţiei

 cititorii ne întreabă, noi răspundem

Doamna Sabina Iancu din comuna Victor Vlad Delamarina, mă întreabă ce îi pot 
spune legat de concediul și indemnizația pentru carantină? Doamnă Sabina, 

atât concediul cât și indemnizația pentru carantină se acordă asiguraților cărora li se 
interzice continuarea activității din cauza unei suspiciuni asupra unei boli contagioase, 
pe durata stabilită prin certificatul eliberat de direcția de sănătate publică.

Certificatul de concediu medical pentru carantină se eliberează de către medicul cu-
rant asiguraților cărora li se interzice continuarea activității din cauza unei boli contagi-
oase, pe durata stabilită în certificatul eliberat de organele de specialitate ale direcțiilor 
de sănătate publică. 

În caz de carantină, certificatul de concediu medical se poate elibera și la o dată ulte-
rioară, numai pentru luna în curs sau pentru luna anterioară.

Durata concediilor medicale pentru carantină nu se cumulează cu durata concediilor 
medicale acordate unui asigurat pentru alte afecțiuni. Dacă durata perioadei de carantină stabilită de organele 
de specialitate ale direcțiilor de sănătate publică depășește 90 de zile, nu este necesar avizul medicului expert al 
asigurărilor sociale.

Cuantumul brut lunar al indemnizației pentru carantină reprezintă 75% din baza de calcul stabilită potrivit 
legii și se suportă integral din bugetul Fondului Național Unic de Asigurări Sociale de Sănătate.

În concluzie, medicii curanți (medic de familie sau medic specialist) eliberează formularul de concediu me-
dical pentru carantină pe baza certificatului eliberat de organele de specialitate ale direcțiilor de sănătate publică, 
la o dată ulterioară, numai pentru luna în curs sau luna anterioară, utilizand codul de indemnizație 07 și codul 
de diagnostic 994.

convocator

În luna care a trecut, mem-
brii Consiliului Comunal 

Victor Vlad Delamarina, s-au întru-
nit în vederea participării la şedinţa ordinară a Con-
siliului Local Comunal Victor Vlad Delamarina, ju-
deţul Timiş, care s-a desfăşurat în sala de şedinţe a 
Primăriei comunei Victor Vlad Delamarina şi a avut 
următoarea ordine de zi:

1. Proiect de Hotărâre privind aprobarea agendei 
cultural sportive și de tineret a comunei Victor Vlad 
Delamarina pentu anul 2020.

2. Proiect de Hotărâre  privind  aprobarea acordării 
unor premii pentru aniversarea a 50 de  ani de căsăto-
rie și pentru împlinirea vârstei de 100 de ani.

3. Proiect de hotărâre privind aprobarea dezmem-
brării terenului înscris în CF nr. 403756, cu nr. Ca-
dastral F - 1194 în două loturi și intabularea în Cartea 
Funciară.

4. Proiect de hotărâre privind intabularea în dome-
niul public al comunei Victor Vlad Delamarina a dru-
murilor stradale din localitățile Honorici, Herendești, 
Pădureni.

5. Diverse.
La ședință au fost convovați a participa următorii 

consilieri:
Vasile BEJINARU                                         
Andrei CUTH                                                                                                              
Ștefan HANCZIG                                
Doru Ioan HODOBAŞ                 
Petru Georghe MILOŞ                    
Nicolae Cristian MOISE                
Gabriela Nina LEAUTĂ
Iohan Carol PIESZ
Ioan SÂRBU                                      
Ioan SIMA                                                  
Delegat sătesc, Nelu TESLEVICI NELU.

Primar,
Ioan cristian cARDAŞ
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de Vermeº

Mulţumesc doamnelor Roxana DAMIAN şi Maria RÎMPu pentru sprijinul acordat în realizarea acestei pagini / Roxana FuRDEAN

„copiii de azi, ca şi părinţii lor, vor face cinste comunei noastre!”
Ion Iacob Damian, primar al comunei Vermeş

Început de primă-
vară. În dreptul 

Grădiniței cu Program 
Normal din Vermeș, acolo 
unde, doamnele Roxana 
Damian și Maria Rîmpu 
au pregătit un amplu pro-
iect intitulat „Zâmbetul 
mamei”, ce se va derula pe 
parcursul unei săptămâni, 
și la care am dorit să fiu 
prezentă, se aud glasuri ve-

sele de copii.
Despre acest proiect, doamna profesor Roxana 

Damian a ținut să-mi spună că: „Odată cu sosirea 
primăverii, gândurile tuturor se îndreaptă spre măr-
ţişoare şi spre Mamă, deoarece în data de 8 Martie 

sărbătorim Ziua Femeii sau Ziua Mamei. Lor, adică 
mamelor, noi, împreună cu copiii aflați la grădinița 
noastră, le-am dedicat acest proiect. În desfăşurarea 
activităţilor am pornit de la sentimente de dragoste, 
recunoştinţă şi preţuire pe care le manifestăm faţă de 
mame. Într-o ambianţă plăcută, copiii au învăţat şi au 
intonat cu drag cântece şi poezii pe care le-au dedicat 
mamei, iar  fiecare zi a săptămânii a fost, în grupa 
noastră, plină de zâmbet, iubire şi culoare.”

Pentru a afla care din activităţile specifice acestei 
teme, au fost cele mai plăcute, m-am adresat doamnei 
profesor Maria Rîmpu care mi-a spus: „Aș începe cu 
activitatea colectivă - „Inima mamei”. În cadrul aces-
tei activităţi, copiii au lipit inimioare, conturând astfel 
o inimă mare din interiorul căreia descifrăm mesajul 
următor: „Mama, te iubesc!”. Acesteia îi urmează re-
alizarea unor felicitări care a fost una dintre activită-

ţile la care preşcolarii au participat cu mare drag. Co-
piii au pictat paste în formă de fundiţe pe care le-au 
lipit mai apoi pe cartoane colorate. Totodată, au lipit 
și flori decupate, realizând un frumos buchet. Aces-
te felicitări au fost dăruite mamelor cu mare drag şi 
emoţie. Iar momentul cu care am pregătit să încheiem 
această săptămână dedicată Mamei, rămâne frumosul 
program de cântece, poezii și dans.”

Dorind să cunosc și părerea domnului primar Ion 
Iacob Damian despre acest eveniment, domnia sa 
m-a rugat să consemnez faptul că: „Copiii de azi, ca 
și părinții lor, vor face cinste comunei noastre! Avem 
aici, în toate localitățile noastre, oameni gospodari și 
harnici cu care s-ar mândri orice așezare. Sigur că noi 
am dori să-i păstrăm, dar chiar dacă ei vor pleca la 
școli înalte, și eu le doresc din tot sufletul acest lucru, 
ei nu vor uita niciodată Vermeșul.

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan
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de Coºteiu

 Petru CAREBIA -  Primar al comunei Coșteiu

Intru în comuna Coșteiu 
în chiar gloria zorilor, 

comună frumoasă și gospodă-
rită cu pricepere de un primar 
destoinic și inimos. Un om cu 
mare drag de datinile comunei 
sale, dovadă că aici la Coșteiu 
atât „Ruga bănăţeană”, cât şi 
celelalte tradiţii populare; piţă-
răii, colindul de Crăciun, nunta 
ţărănească cu steag şi lăutari, 

se repetă an de an, cu tot farmecul lor deosebit. Și 
nu știu dacă v-am spus vreodată, dar la Coșteiu se 
află cel mai vechi nod hidrotehnic din ţară, funcţio-
nal, realizat între anii 1759-1760, în timpul împără-
tesei Maria-Terezia. Ei, cu primarul acestei frumoase 
așezări, am stat de vorbă în acest început de aprilie.

Domnule primar, ne revedem în plină epidemie de 
coronavirus când însăși familia regală britanică s-a 
refugiat la țară.

4Păi, în cazul ăsta noi stăm mai bine, pentru că 
nu trebuie să fugim nicăieri, că noi chiar la țară tră-
im. Lăsând gluma la o parte, îți spun bine ai venit...

Mulțumesc.
4Și vreau să te rog, dacă tot ai amintit de aceas-

tă pandemie, să publici pentru locuitorii comunei 

Coșteiu, ca o mai eficientă aplicare a măsurilor de 
prevenire și Dispoziția nr. 44 din 23.03.2020.

O vom publica. Spuneați că dumneavoastră chiar 
trăiți la țară, dar nu pot să nu remarc, că faceți tot ce 
puteți pentru a asigura locuitorilor comunei Coșteiu, 
condiții de viață urbane, sau cum s-ar spune „ca la 
oraș”.

4Roxana, acest lucru este în fișa postului meu. 
Eu am înțeles din ziua când am fost ales primar că 
mă aflu atât în slujba celor care m-au ales, cât și în 
a celor care s-au abținut. De altfel, nu am făcut ni-
ciodată o diferențiere atunci când am fost pus în 
situația de a ajuta pe cineva. Dar nu despre ce am 
făcut ori ce proiecte avem pentru comuna noastră 
dragă vreau să vorbim azi.

De ce nu?
4Pentru că noi trăim azi, alături de lumea toată, 

o situație mai specială ca să spun astfel și în acest 
sens, cred că ar fi bine să aducem și pe această cale 
la cunoștința locuitorilor comunei Coșteiu, orice 
informație necesară lor.

Cum ar fi cea legată de Dispoziția nr. 44.
4Mai ales, de altfel, tot în această perioadă 

și nu e lipsit de importanță ca lumea să cunoas-
că acest aspect, Comitetul Local pentru Situații 
de Urgență a adoptat măsuri serioase pentru 

siguranța populației.
Cum ar fi?
4 De exemplu, pentru siguranța cetățenilor am 

suspendat, temporar, preluarea cererilor în vede-
rea obținerii adeverințelor pentru depunerea cere-
rilor unice de plată la APIA. Am suspendat prelua-
rea dosarelor pentru vânzarea terenurilor agricole, 
am suspendat desfășurarea concursurilor pentru 
ocuparea anumitor funcții, am suspendat activități 
în anumite locații, cum ar fi: Căminele Culturale, sa-
loanele de înfrumusețare, săli de sport etc. Dar, tot 
pentru siguranța cetățenilor, pentru depunerea 
anumitor solicitări, am recomanat folosire adresei 
de e-mail a administrației noastre.

Și aceste măsuri vor fi și la dumneavoastră pre-
lungite?

4Cu siguranță, dacă starea de pandemie nu se 
va încheia, atunci măsurile instituite de noi vor fi 
prelungite, în funcție de evoluția situației.

Domnule primar, ne aflăm în luna care găzduiește 
învierea Domnului nostru Iisus Hristos.

4Adevărat! Și ce frumos spune sfântul apos-
tol Pavel: „Dacă Hristos n-a înviat, zadarnică este 
credința voastră”. Dar, spre fericirea noastră, Hris-
tos a Înviat!

Spre fericirea noastrã, Hristos a Înviat!

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

România judeţul timiş – Primarul comunei coşteiu

Analizând temeiurile juridice:
a) Art. 3, 4, 5, 8 și art. 9 din Ordonanța Militară 

nr. 2/2020 privind măsuri de prevenire a răspândirii 
COVID-19;

b) Art. 155, alin. (1), lit. b și d din OUG nr. 
57/2019, privind Codul Administrativ, cu modifi-
cările și completările ulterioare;

Luând act de:
a) Decretul Președintelui României nr. 195 din 

16.03.2020 privind instituirea stării de urgență pe 
teritoriul României;

În temeiul art. 196 alin. (1), lit. „b” din O.U.G. 
nr. 57/2019 privind Codul administrativ,

Primarul comunei coşteiu emite 
prezenta dispoziţie:

Art. 1. Pentru siguranța cetățenilor, se imple-
mentează măsurile instituite prin Ordonanța Mili-
tară nr. 2/2020, cu caracter de recomandare, după 
cum urmează: 

(1)Efectuarea deplasărilor persoanelor în afara 
locuinței / gospodăriei numai cu respectarea măsu-
rilor generale de prevenire a răspândirii COVID-19 
și evitarea formării oricărui grup de persoane (mai 
mult de 3 persoane care nu locuiesc împreună).

Recomandarea limitării deplasărilor în afara 
locuinței/gospodăriei, în intervalul orar 06.00-
22.00, pentru alte motive decât cele de strictă 
necesitate și interzicerea circulației persoanelor, 
în afara locuinței/gospodăriei, în intervalul orar 
22.00-06.00, cu excepția deplasărilor motivate de:

 - deplasarea în interes profesional, inclusiv de-
plasarea între locuință / gospodărie și locul / locu-
rile de desfășurare a activității profesionale, atunci 
când activitatea profesională este esențială și nu 

poate fi amânată sau desfășurată de la distanță;
- deplasarea pentru asigurarea de bunuri care 

acoperă necesitățile de bază ale persoanelor și ani-
malelor de companie / domestice, precum și bunuri 
necesare desfășurării activității profesionale; 

- deplasarea pentru asistență medicală care nu 
poate fi amânată și nici realizată de la distanță;

- deplasarea din motive justificate, precum în-
grijirea / însoțirea copilului, asistența persoanelor 
vârstnice, bolnave sau cu dizabilități ori deces al 
unui membru de familie;

- deplasări scurte, în apropierea locuinței / gos-
podăriei, legate de activitatea fizică individuală a 
oamenilor și nevoile animalelor de companie / do-
mestice.

- interzicerea intrării străinilor și apatrizilor pe 
teritoriul României, slujbele săvârşite în lăcaşurile 
de cult de către slujitorii bisericeşti / religioşi, se 
vor oficia fără accesul publicului, putând fi trans-
mise în mass-media sau online. Se pot oficia acte 
liturgice/ religioase cu caracter privat (botez, cunu-
nii, înmormântări), la care pot participa maximum 
8 persoane, precum şi împărtăşirea credincioşilor 
bolnavi la spital sau la domiciliul acestora.

Art. 2. Nerespectarea măsurilor din Ordonanța 
Militară nr. 2/2020 atrage răspunderea disciplinară, 
civilă, contravenţională sau penală, în conformitate 
cu prevederile Ordonanţei de urgenţă a Guvernului 
nr. 1/1999.

(1) Constatarea contravențiilor și aplicarea 
sancțiunilor se realizează de către Poliţia Română, 
Jandarmeria Română, Agenţia Naţională de Admi-
nistrare Fiscală, Autoritatea Naţională pentru Pro-
tecţia Consumatorului şi conducătorii autorităţilor 
administraţiei publice locale.

Art. 3. Compartimentul de Asistență Socială 

din cadrul aparatului de specialitate al Primarului 
Comunei Costeiu va identifica și va ține evidenţa 
persoanelor în vârstă de peste 65 de ani, fără sus-
ţinători sau altă formă de ajutor, pentru sprijinirea 
acestora în vederea minimalizării expunerii lor în 
afara locuinţelor.

Art. 4. Prezenta dispoziţie se comunică: 
- Instituției Prefectului-Judeţul Timiş;
- Consiliului Local Coșteiu;
- Comitetului Județean pentru Situații de 

Urgență.

Pagină coordonată de Roxana FuRDEAN

Dispoziţia Nr. 44 din 23.03.2020, privind implementarea măsurilor aprobate prin Ordonanţa Militară 
Nr. 2 / 2020, privind măsuri de prevenire a răspândirii cOVID-19

 Contrasemnează pentru legalitate 
Secretar general,

Mariana ArdeLeAn
Primar,

Petru CAreBIA 
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Pagină coordonată de Roxana FuRDEAN

Ioan GUȚU -  Primar al comunei Birchiș

Apropiindu-mă de Birchiș 
și Căpâlnaș, m-am 

apropiat, în adevăr, de două 
embleme ale dinastiei Mocioni. 
Cei care plecând din Macedo-
nia natală și stabilindu-se aici 
pe Valea Mureșului, între frații 
lor români, s-au așezat încă de 
la venire în fruntea Sfintei noas-
tre Biserici slujind cu dragoste 

și credință obiditul neam românesc. Un fapt demn de 
luat în seamă: Mocioneștii nu s-au îmbogățit aici, ei 
au venit bogați! Cobor spre Căpâlnaș, pe drumul ce 
leagă Făgetul de Birchiș, mirându-mă de cât de bine 
a fost lucrată această panglică de asfalt ce scurtea-
ză cu câțiva kilometri buni, drumul spre Căpâlnaș. 
Încă un proiect împlinit de primarul Ioan Guțu, omul 
cu care am discutat, pentru dumneavoastră cititorii 
noștri, în primitorul său birou.

Domnule primar, vine primăvara...
4Vine, domnișoară Roxana, dar vine, precum 

știm, cu grele probleme pentru țară.
Le vom trece, domnule primar.
4Sigur că le vom trece, am trecut noi românii 

altele și mai grele. Suntem un popor optimist și 
asta ne ajută foarte mult atunci când vin greutățile 
peste noi.

Am vorbit, în rândul trecut, despre implicarea fac-
torilor guvernamentali în problemele administraților 
locale...

4Domnișoară, iartă-mă că te întrerup, dar nu 

există nici un fel de preocupare, de implicare, din 
păcate.

Cu ei sau fără ei, dumneavoastră tot construiți, și 
când spun asta, fac referire la minunata șosea ce taie 
pădurea în două legând  Valea Mureșului de Banatul 
Istoric.

4Acest drum a fost o dorință veche a mea și a 
oamenilor din comuna noastră și nu numai, pentru 
că pe el circulă toți cei care au de lucru în această 
zonă.

Cu ce veți continua în acest an?
4Desigur, vom continua să lucrăm la toate pro-

iectele care răspund necesităților comunei noastre 
dar ca obiectiv apropiat, vom continua munca la 
trotuarele din Căpâlnaș. Apoi va trebui să ne în-
dreptăm atenția spre porțiunea de drum ce leagă 
viitorul spital din localitatea Căpâlnaș cu centrul 
localității pentru că acest obiectiv se află la margi-
nea satului Căpâlnaș.

Veți avea în vedere și chestiunea iluminatului pu-
blic?

4Bineînțeles, vom trece, cât de repede vom 
putea, la reabilitarea iluminatului public în toate 
localitățile comunei.

Optați pentru iluminatul cu led?
4Da, vom trece la acest mod de iluminat și 

vreau să te rog, să publici pentru o mai bună in-
formare a cetățenilor din comuna noastră, câteva 
date privind acest tip de iluminat.

Cu plăcere, domnule primar. Dacă nu în acest nu-
măr de revistă, cu siguranță în cel următor.

4Mulțumesc. E necesară și în acest domeniu o 
bună informare a cetățenilor.

Domnule primar, știu că sunteți așteptat la o con-
sfătuire județeană și din acest motiv, nedorind să 
întârziați, v-aș ruga să-mi mai îngăduiți o singură 
întrebare.

4Te rog.
Sunteți, domnule primar, vicepreședinte al 

„Asociației Primarilor din Banatul Istoric”, și spun 
asta pentru buna cunoaștere a cititorilor, întrebându-
vă totodată, despre activitatea acestei instituții?

4După cum știi, am avut în prima parte a aces-
tui an, cea dintâi întâlnire a membrilor „Asociației 
Primarilor din Banatul Istoric”, întâlnire la care au 
fost prezenți un număr foarte mare de primari și, 
pentru prima dată și invitați de seamă. A fost o 
întâlnire de suflet, dar și de bilanț. Și nu în ultimul 
rând, a fost o consfătuire în care s-au discutat și un 
număr important de proiecte viitoare ale asociației. 
Sigur că actuala stare de pandemie, va întârzia, oa-
recum, parte din aceste obiective ale „Asociației 
Primarilor din Banatul Istoric”, dar asta nu înseam-
nă că ele nu vor fi duse la bun sfârșit. În aceeași 
ordine de idei, pot să te asigur și pe dumneata, și 
pe cititorii noștri, că spre „Asociația Primarilor din 
Banatul Istoric” se îndreaptă tot mai mulți primari, 
și, un fapt demn de consemnat, vin aproape de noi 
și personalități aflate în alte domenii de activitate.

Domnule primar, vă mulțumesc.
4Și eu îți mulțumesc.

Vom trece, cât de repede vom putea, la reabilitarea iluminatului public în toate localitãþile comunei

Nunta
Oameni şi datini din Birchişul de altădată

Se fac ultimele 
pregătiri pentru 

plecarea doleșului, solul 
care invitã oamenii la nun-
tă. Cârceagul de râchie, 
învelit într-o năframă co-
lorată cu ciucuri mari, 
tremurători. Este punctată 
din loc în loc cu crenguțe 
de iederș. Din ea doleșul le 
va da să bea când va intra 

în casele sătenilor pentru a-i invita la nuntă. Calul are 
pe spate un lepegeu de lână înflorat. La căpăstru i-a 
agățat rămurele de foionfiu.

Doleșul și-a îmbrăcat cioarecii sinoriți de sărbă-
toare. Peste cioareci, ca de obicei, este trasă cămașa 
albă de in în păturele. Cojocul maroniu-roșcat cu mâ-
neci lungi l-a îmbrăcat pentru iarna care da semne 
că se apropie. Dintr-un salt scurt, se fixă pe spate-
le calului, smucindu-i frâul. Calul cabră. Ridicat în 
două picioare, porni ca o săgeată pe uliță, înlănțuit 
ca într-un clește de cizmele călărețului. Se îndrepta 
spre Căpâlnaș. Mai întâi, cheamă nuntașii din afara 
satului. Iată-l, intrând în prima casă.

– Bună ziua la dumneavoastră!
– Bună să-ți fie inima, voinice!
– Știți de ce am venit la dumneavoastră?
– Știm dacă ni-i spune - îi răspunse bătrânul casei, 

trăgând cu ochiul complice celorlalți din casă.
– Veniți cu toții și-ntr-un ceas bun să fie
Duminică la noi fiind mare bucurie.
Un Crai din răsărit veni și își aleasă,

Ca să-l urmeze-n drum, o tânără crăiasă.
Veniți să le urăm în marea lor iubire
Să aibă parte-n viață de multã fericire.
Dolia se plimbă din mână în mână cu tradiționala 

urare de bine adresată mirilor. Doleșul, după ce spuse 
în grabă „Sănătate Bună”, plecă mai departe. Începu 
să fulguie ușor. În curând vom intra în Postul Crăciu-
nului. Calul merge în pas mărunt. Călărețul îl îmboldi 
cu călcâiul cizmelor. Avea mulți invitați și prin satele 
învecinate.

Șirul de căruțe a plecat spre Ostrov, după mireasă. 
Șezuturile cociilor sunt acoperite cu diferite culori. 
Caii poartă la căpestre flori culese și păstrate special 
din toamnă. În față, mirii și nănașii. A doua căruță 
duce lăutarii, în spatele doleșului și al stegarului. 
Steagul este împodobit cu cele mai frumoase năframe 
de la fetele din sat. Dolea și steagul sunt fluturate în 
largi semicercuri, în ritmul muzicii și al descântece-
lor, ironizând locurile și oamenii pe lângă care trec.

Iată-i la podul din marginea satului. Răsună un 
descântec despre unul care fiind băut a căzut de mai 
multe ori în vale.

Iaca-acuma trecem podul,
Cui nu-i place ‘nghită nodul,
Ca și aciu Văsălie
Când a picat din cocie.
Lumea ieșită în fața porților râde, amintindu-și de 

această întâmplare. În apropierea casei unei văduve 
se auzi, în hazul tuturor:

La mireasa văduvă
Toată lumea-i slobodă.
Și dascălul de la școală,
Și morarul de la moară.

Aurel VODIcEAN

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

1.  Înainte de a pune o mască / spălaţi-vă pe mâi-
ni cu săpun şi apă sau folosiţi gel antibacterian 
pe bază de alcool;

2. Acoperiţi-vă gura şi nasul cu masca şi 
asiguraţi-vă ca nu există decalaje între faţa şi 
mască;

3.  Evitaţi să atingeţi masca pe timpul folo-
sirii. Dacă faceţi acest lucru, spălaţi-vă mâinile 
înainte cu apă şi săpun sau gel antibacterian pe 
bază de alcool.

4. Înlocuiţi masca cu una nouă dacă aceasta 
se umezeşte şi nu reutilizaţi măştile de unică 
folosinţă;

5.  Pentru a scoate masca - NU atingeţi partea din 
faţă a măştii, o puteţi da jos din spate. Aruncaţi 
imediat masca la coşul de gunoi şi spălaţi-vă pe 
mâini cu apă şi săpun sau cu gel antibacterian 
pe bază de alcool.

Cum folosim masca de protecție?

Ministerul Sănătății

Coronavirus
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Pagină realizată de Gheorghe MIRON

Trec prin cristalul zi-
lei, tăiat prin drep-

te săbii ale razelor de soare, 
îndreptându-mă spre județul 
Arad, județ care, asemeni în-
tregii țări, se află în starea de 
urgență provocată de pandemia 
de gripă  COVID19, oprindu-
mă în frumoasa comună Fân-

tânele, acolo unde domnul primar Emil Nicolae 
Otlăcan este prezent la datorie zi de zi și reușește 
să țină activitatea în localitate sub un control foar-
te eficient. „Noi suntem pe baricade permanent și 
ne continuăm activitatea zilnic”, au fost cuvintele 
cu care domnia sa, m-a întâmpinat la intrarea în 
sediul administrației. O primărie în care 
domnește ordinea și curățenia. O primă-
rie primitoare de oameni ca o casă de om 
gospodar. Și tot ca într-o casă de om gos-
podar, ne-am așezat la masa dialogului....

Așadar, domnule primar, cum vă 
descurcați în această situație de urgență 
cu care nimeni nu s-a mai confruntat 
până acum?

4Așa cum face întreaga țară și co-
muna Fântânele s-a pregătit și a pus 
în aplicare măsurile prevăzute de sta-
rea de urgență impusă de Decretul 
președintelui României, domnul Klaus 
Werner Iohannis, din data de 16 martie 
2020, și a Ordonanțelor militare  care au 
urmat din  martie 2020, privind măsurile 
de prevenire a răspândirii coronavirusu-
lui.

Aveți în comună persoane care s-au întors de la 
lucru din alte țări?

4Desigur, avem în comună persoane plecate 
la muncă în străinătate și unii s-au întors din țările 
europene semnalate cu cod galben și cod roșu, 
privind răspândirea acestei epidemii COVID19. 
Noi am reușit anul trecut în cadrul organigramei 
Instituției Primarului Comunei Fântânele prin 
propunerile pe care eu le-am făcut Consiliului Lo-
cal Fântânele, să includem și crearea posturilor 
de polițist local și de asistent comunitar.

Parcă ați fost criticat atunci pentru crearea 
acestor posturi?

4Dacă la vremea aceea eram criticat de unii 
adversari, care spuneau: „La ce ne trebuie așa 
ceva?”. Ei, iată că în această perioadă, realitatea 
nu ne-a prins pe picior greșit, ci dimpotrivă, pri-
măria este pregătită să facă față noii situații de 
urgență, provocate de acest virus denumit CO-
VID19 și reușim să monitorizăm activitatea aces-
tor persoane care s-au întors în localitate.

Polițistul local a trecut deja în subordinea 
Poliției Române?

4Conform ordonanței militare, polițistul lo-
cal a trecut în subordinea Poliției Române și îm-
preună  acționează pentru respectarea legii în 
comună și pentru aplicarea normelor prevăzute 

de ordonanța militară.
Domnule primar, ați avut probleme în această 

direcție?
4Am avut și noi probleme la începutul in-

stituirii stării de urgență prin faptul că anumite 
persoane care s-au întors, cum spuneam, din 
Occident, nu au vrut să înțeleagă, nu au dorit să 
respecte regulile de vorbă bună, să stea acasă 
și să se supună legii, să rămână în carantină, dar 
după ce au fost atenționați de noi, împreună cu 
șeful postului de poliție, cu polițistul local și cu 
asistentul comunitar, am reușit să îi convingem 
să rămână acasă pentru a se proteja pe ei și co-
munitatea și să respecte măsurile de prevenire a 
răspândirii virusului.

O situație dificilă domnule primar, grea.
4Da, trebuie să recunoaștem că ne aflăm 

într-o situația grea cu toții, dar viața trebuie 
să meargă înainte și noi trebuie să respectăm 
indicațiile din ordonanțele  militare, și chiar su-
gestiile Asociației Comunelor din România. De 
altfel, tocmai pentru a exemplifica situația difici-
lă, din acest punct de vedere, țin să menționez 
că ultima ședința a  Consiliul Local al comunei 
Fântânele am ținut-o în curtea primăriei, iar în-
tre cei prezenți a fost  o distanță de 2 m. După 
instituirea stării de urgență impusă și conform 
ordonanței militare urmează ca ședințele să le 
susținem prin mijloace video online, să nu mai 
fim prezenți față în față. Mai mult, am făcut ca 
munca să se desfășoare și la domiciliu prin uti-
lizarea mijloacelor tehnice moderne, pentru a 
asigura activitatea în cadrul primăriei în com-
partimentele funcționale. Astfel noi suntem pe 
baricade permanent și ne continuăm activitatea 
zilnic.

Vorbiți-mi, vă rog, de acel raport pe care știu că 
îl aveți pregătit!

4Pentru următoarea ședință a Consiliului 
Local, chiar am finalizat Raportul Anual privind 
starea economică, socială și de mediu a comu-
nei Fântânele pe anul 2019, dar și continuarea pe 
anul în curs.

Și astfel, domnule primar, trecem la partea eco-
nomică, un subiect care interesează, fără îndoială, 
toți cititorii noștri din comuna dumneavoastră.

4Avem proiecte foarte importante în cadrul 
P N D R cu finanțare de la U E, unele aflate chiar 
în derulare. Astfel ,,Extinderea rețelelor de apă și 
apă uzată în Comuna Fântânele,Judetul Arad”, în 
valoare de 6.122.496 lei. Ordinul de începere a lu-
crărilor  a  fost dat în 03.01.2020 și are termen de 
execuție 12 luni și „Modernizare căii de acces la 
obiectivul de patrimoniu cultural Biserica Roma-
no -  Catolică  din localitatea Fântânele, județul 
Arad” în valoare de 499.722 lei.

Lucrarea a fost finalizată?
4Da, lucrarea a fost finalizată și recepționată.

Știu că ați reușit, lucru nu ușor, să 
obțineți și alte finanțări?

4Este adevărat, am reușit să 
obținem și alte finanțari în cadrul PNDL. 
Astfel am promovat proiectul pe care ni 
l-am dorit foarte mult „Realizare și do-
tare Școala generală în Fântânele, jud. 
Arad” în valoare totală de 3.754.926 lei, 
în care a fost desfășurată procedura de 
achiziție publică care s-a soldat cu des-
calificarea firmelor ofertante din cauza 
neconformitații ofertelor. Dar în anul 
2020 s-a reluat procedura de achiziție.

Ca să obțineți acești bani, aceste fon-
duri, a fost necesar să și bateți multe dru-
muri, dar despre drumurile comunei ce-
mi puteți spune?

4Vă pot spune că proiectul „Con-
struirea de drumuri publice în interiorul localității 
Fântânele, județul Arad” în valoare de peste 
5.496.000 de lei este finanțat prin MLPA. Iar con-
tractul de finanțare este din decembrie 2018. În 
urma procedurii de achiziție publică a fost adju-
decată de o asociere de două firme care au fost 
câștigătoare. În decembrie 2019, am dat ordinul 
de începere a proiectului tehnic pe care l-am 
aprobat în ședința Consiliului Local din 21 mar-
tie, urmare căreia am aprobat  Autorizația de 
Construcție și Ordinul de Începere al Lucrărilor.

Cine vor fi, ca să spun astfel, beneficiarii aces-
tui proiect, ai acestei investiții?

4Investiția este pentru zonele noi de locuințe 
din Fântânele. Și după ce vom finaliza lucrarea pe 
apă și canal, vom începe și construirea drumuri-
lor publice.

Domnule primar, cum ați dori să încheiem acest 
prim dialog al nostru?

4Cu un mesaj pentru toți consătenii mei.
Consemnez, domnule primar.
4Mă rog bunului Dumnezeu să ne ajute să 

trecem cu bine peste această situație grea pro-
vocată de pandemia COVID19 cu care ne con-
fruntăm în țară și în întreaga lume, ca să putem 
să realizăm obiectivele pe care ni le-am propus în 
pace și liniște.

Mã rog bunului Dumnezeu sã ne ajute sã trecem cu bine peste aceastã situaþie grea 
provocatã de pandemia COVID19

Emil Nicolae OTLĂCAN -  Primar al comunei Fântânele

 oaia de 
Fântânele

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan
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Mai Mult decât pe ceauŞescu, 
străinii au urât calitatea excepŢională a învăŢământului românesc

VAsILE  tODI

A venit primăvara și interlocutorul meu, s-a 
reîntors în casa lui din câmpie, invitându-

mă să povestim de una, de alta, în mijlocul livezii 
îngrijite cu mult drag. Parte din pomii săi fructiferi, 
au dat floare bucuriei de a renaște.

Sunteți un matinal.
Da, ziua mea de lucru începe odată cu răsăritul, 

atunci când taina lumii e tăcerea și arborii încă cuprinși 
de somn, lasă ochiul ascuns vederii să poată privi 
înăuntrul lor. La ceasul la care mă trezesc eu, toate ale 
pământului sunt mai aproape de adevăr și mai scuturate 
de minciună. Iarba și apele sunt clare și fără de nicio 
împotrivire când se amăgesc, unindu-se cu stelele.

E ora la care ieșiți la plimbare.
Da, la acest ceas îmi place să mă plimb, și chiar 

o fac pe câmpurile din apropierea satului, privind 
câmpia, fabuloasa mea lume, care mă umple cu daruri.

Domnul meu, stăm de vorbă în plină criză 
provocată de pandemia de coronavirus...

Dragă, omenirea dispune de mai multe decenii de 
mijloace de autodistrugere intenționată sau accidentală. 
Iar acest virus bântuie azi prin lume neaccidental. Asta 
e părerea mea. Roxana, nu sunt purtător de steag fals 
și nici traficant de mistere, dar nu pot să nu recunosc 
că există oameni născuți cu un asemenea potențial 
intelectual, încât au darul și chiar dreptul de a schimba 
lumea. Viitorul este al lor, al liderilor științifici.

Trăim un moment cardinal pentru destinul lumii?
Cu siguranță, ne aflăm la o răscruce a istoriei 

umane, o răspântie la care ni se închid sărbătorile, ni se 
interzice primăvara, iar mie mi se face dor de Beniuc:

În zadar vă zbateți și asudă
Fruntea voastră galbenă ca ceara,
Nu puteți, degeaba-i orice trudă,
Să legați cu lanțuri primăvara.

*
Muguri noi răsar din putregai,
Înfrunzește și-nflorește țara.
Și voi vreți, cînd noi intrăm în mai,
Să legați cu lanțuri primăvara ?
Poetul comunist.
Mă întristezi. Nu există poeți fasciști sau comuniști. 

Există poeți și atât. Dixi! Și, să ții minte, după acest 
experiment, se vor schimba până și obiceiurile sociale 
umane. Vom vedea, tot mai rar, țăranul intrând în 
grânarul gospodăriei sale, s-alinte cu privirea sacii 
dolofani cu grâu, purtându-și mâna tremurând pe 
fiecare sac, ca pe trupul cu forme pline al femeii.

Tot mai mulți oameni sunt triști...
Sunt triști pentru că nu înțeleg. Creierul este un 

mușchi căruia numai gimnastica gândirii îi face 
plăcere. Atunci când gândim bine, ne simțim bine, iar 
atunci când efortul gândirii ne duce și la înțelegerea 
lucrurilor, suntem în extaz. Cum să fie bucuroși 
oamenii de azi când acceptă să primescă, pe diverse 
căi, răspunsuri fără să aibă măcar ocazia să-și pună 
întrebările respective. Cu alte cuvinte, fără a gândi! 
Un om educat, Roxana, întreabă și când știe răspunsul.

Domnul meu, cred că mai gravă decât tristețea, 
e ceea ce putem citi azi în ochii românilor: lipsa 
speranței, disperarea...

Vezi, iarăși ajungem, la cunoaștere, la educație. 
Dragă, în cea mai neagră perioadă a omenirii, perioadă 
în care pentru evrei nu mai exista nici măcar iluzia unei 
vieți normale, rămas singur nu în ghetoul cel mare, 
ci singur într-o Varșovie care cu puțin timp în urmă 
număra un milion și jumătate de locuitori, muzicianul 
evreu închipuia războiului o linie clasică de apărare, 
unde totul trebuia să se oprească, la fel ca în „fermata” 
părții a doua a „Scherzoului în si bemol minor”, de 
Chopin, într-un tempo furtunos, până la acordul final, 
după care nemții urmau să se retragă, în același ritm în 
care au năvălit, până la hotarele lor.

Și în tot acel timp?
Și în tot acel timp, acel Robinson modern, rememora 

ca să nu înnebunească de singurătate, măsură după 
măsură, compozițiile pe care le interpretase cândva 
și conținutul a cât mai multe cărți citite odinioară, 
trezindu-se în fiecare dimineață cu bucuria că e viu, 
stăpânit de o neostoită poftă de viață. Românul, fată 
dragă, nu e disperat, din păcate el este înrăit de gândul 
că vecinul fură mai mult decât el și muncește mai 
puțin.

Schimbăm firul dialogului?
Foarte bine, eu chiar nu apreciez dialogul pe o 

singură temă pe care tot vorbind devenim părelnici.
Care e, în aprecierea dumneavoastră, cea mai 

importantă personalitate pe care neamul machidonilor 
a dat-o României? Și vă adresez această întrebare și 
în numele colegei noastre Ana-Maria Lazăr, care până 
mai ieri, nu a știut că dumneavoastră sunteți machidon.

Fără a sta pe gânduri, Andrei Scrima! Omul pe care 
Părintele Cleopa îl socotea „un luceafăr al înțelepciunii”. 
Era un geniu, spunea despre el marele dascăl Anton 
Dumitriu. Vorbitor de mai bine de zece limbi și rusește, 
Andrei Scrima a fost, după descrierea făcută de Andrei 
Pleșu, un personaj greu de sistematizat, o fizionomie 
alcătuită din sclipiri evanescente, ca lacurile lui Monet. 
Cosmopolit și totuși român, călugăr și totuși om de 
lume, surprinzător de elegant, atent la vestimentație 
și bune maniere, acest om se odihnea recitând din 
Evanghelie, din Rûmi, din Rilke, ori Upanișade. Un 
corifeu al suferinței, îi reproșa, ca să nu spun altfel,că 
era prea alintat de propria gigantomanie intelectuală, 
motiv pentru care se împărtășea fără spovedanie. Da, 
pentru că Scrima, după cum îl amintește Pleșu,  avea 
ceva de copil minune, de premiant euforic câștigător 
al tuturor olimpiadelor, dar acest om inclasabil, 
bănuit în adolescență că ar fi ateu pentru că refuza să 
meargă, încolonat la Biserică, a fost rugat de Patriarhul 
Constantinopolului Athenagoras să accepte demintatea 
de consilier personal, poziție din care Scrima va deveni 
artizanul întâlnirii istorice de la Ierusalim între capii 
celor două Biserici. Roxana, Scrima e dovada vie că 
geniului îi stă bine alături de duhovnicie.

Un alt machedon, Gigi 
Becali este de părere că 
epidemia de coronavirus 
poate fi stopată cu ajutorul 
credinței.

Lui îi respect credința 
pentru că o are deplină și 

curată.
Că veni vorba de 

credință, deși merg 
la  B i ser ică ,  un i i 

oamenii au ajuns să se 
îndoiască de cuvântul 

psalmistului.
Ăștia sunt ăia care 

cred în schimb, orice mesaj primit pe facebook. 
N-ar fi rău dacă s-ar reedita și oamenii ar citi o carte 
remarcabilă, publicată în secolul al XIX-lea la Londra, 
„Înșelătorii extraordinare și prostia mulțimii” de 
Charles Mackay. Spuneai că oamenii sunt triști, păi 
existența în sine e tristă fără educație.

Cum vom depăși, cum va ieși, mai bine zis, 
economia românească din criză în care a aruncat-o 
această pandemie?

Ăsta e un rău infinit mai mic decât cel de care va 
suferi învățământul românesc. Economia se redresează, 
mai cu ajutoare, mai cu scutiri de taxe, dar învățământul 
nostru, care și așa șchiopăta, acum va ologi. Până prin 
anii ’50, copiii românilor își aminteau de școală când 
terminau lucrul la câmp, acum își aduc aminte că nu 
au școală, când termină facultatea. Știi, eu cred că 
mai mult decât pe Ceaușescu, străinii au urât calitatea 
excepțională a învățământului românesc de până în 
’89. Dovadă stă efortul uriaș, făcut după 1990 pentru 
compromiterea lui. Auzi dumneata, să intri în facultate 
fără concurs! Asta îmi aduce aminte de întunecata 
perioadă a „cetățenilor-foști oameni”, când în locul 
examenelor individuale tradiționale s-a introdus pentru 
studențimea roșie, sistemul prin reprezentare.

Cum se desfășura acest sistem?
Metoda prin reprezentare presupunea prezența 

unui singur candidat pentru examinare și o singură 
notă colectivă. La noi acum au simplificat metoda și 
în locul candidatului se trimit banii părinților.

Și astfel se umple țara cu personaje caragialiene.
Mai rău, personajele lui Caragiale mai stârneau și 

râsul, mai stârneau și compasiune, de replicile lor făcea 
haz și regina, chit că ea nu cunoștea limbajul special al 
periferiei, pe când ăștia de azi, „idioții utili” cum îi numesc 

rușii... Că veni vorba de Caragiale, așa, între altele, știi că 
marele Caragiale a fost un muzician desăvârșit?

Nu, sunt chiar surprinsă să aflu.
Da, da... Eu am aflat din mărturisirile lui Nottara, cel 

care a înnobilat în cel mai frumos înțeles al cuvântului 
profesiunea actorului. „Meșterul Nottara” cum îl 
mângâiau numeroșii săi elevi,  spunea că Ion Luca 
Caragiale ar fi putut fi un compozitor pe atât de mare, pe 
cât este de mare ca autor dramatic. Draga mea, Caragiale 
știa opere întregi pe dinafară asta fără să posede vreun 
instrument. Caragiale fluiera însă și imita o întreagă 
orchestră. O dată, aflat ca invitat la Eufrosina Popescu 
acasă, Caragiale a cântat celor prezenți un act întreg 
din „Faust”, având mereu grijă să-i anunțe pe invitații 
doamnei Popescu: „Acum intră contrabasul;” „acum 
piculina”; „vine vioara”. Imita toate instrumentele 
cu o artă desăvârșită, de parcă avea ascunsă în gât o 
orchestră. De altfel, Caracancioli, aceasta a fost porecla 
lui Caragiale după numele unui unchi din Macedonia, 
când își citea piesele se dedubla în fiecare rol.

Literatura română de azi?
Eee... Prin locurile pe unde, până nu demult, 

păstoreau imperii de cuvinte Petru Dimitriu, Preda, 
Barbu, ori Nichita și Ioan Alexandru, azi e pustiu 
izalzul. Cărți noi apar, dar nu le citesc nici măcar rudele 
autorilor. Nu văd, draga mea colegă, nici un scriitor 
tânăr al zilelor noastre despre a cărui carte să poată 
spune cineva „Când atingi cartea asta, atingi un om”.

De ce?
Pentru că o literatură, ca să existe, are nevoie 

de scriitori talentați. Și talentul, nu-l cumperi la 
supermarket. Domnișoară, mulți ani de acum încolo pe 
frontul nostru literar nu va mai avea loc nici un război 
între generații pentru că nu mai există contingente 
literare de recrutat. Dar eu să știi că tot mai aștept o 
generație de scriitori crescută și educată fără comunism, 
deși mă tem să nu se întoarcă comunismul din nou până 
să apară acea generație ca rod integral al noii societăți.

Nu se mai întoarce comunismul!
Așa crezi dumneata? Să te audă Dumnezeu, dar 

nu uita că la instalarea lui Vladimir Putin, găzduită, 

la porunca lui, în Sala Sf. Andrei din Marele Palat 
al Kremlinului, fosta reședință imperială construită 
la ordinul lui Nicolae I, corul a cântat finalul operei 
„Viața pentru țar” de Glinka, compusă pe la 1836 
pentru a comemora moartea unui soldat în războiul 
dus cu Polonia.

Nu se mai întoarce, domnul meu.
Bine ar fi, dar dacă se va întoarce, vei vedea că 

mai mult de jumătate din cei prezenți în viitoarea Mare 
Adunare Națională, vor fi cei din Parlamentul nostru 
actual. Nu te mira, ăștia sunt precum Ionescu de la 
Aiud.

Nu înțeleg.
Fii atentă: Părintele Adrian Făgețeanu, povestea 

odată că la Aiud, pe vremuri au fost concentrați mai 
mulți deținuți într-o celulă cu paturi de fier suprapuse. 
Și acolo erau doi deținuți cu nume asemănătoare: 
Ionescu Victor. Și unul din ei, rugându-se noaptea 
spune așa: „Tu, Doamne, dacă vrei, poți să mă scoți 
din Aiud, să merg acasă la mine, să-mi iau salariul, 
să-ngrijesc de nevastă și de copii. Dar, Doamne, fii 
atent: eu sunt Ionescu care doarme jos, nu sunt ăla care 
doarme pe patul de sus!”

Cine vrea să se mântuiască numai el, nu se va 
mântui.

Așa cum spui.
Ce versuri puteți aduce în clipa aceasta pe pragul 

dialogului nostru?
... „Și noi am iubit și am filozofat lângă lună, / 

bâjbâind după o himeră sau stea; / din galoparea-i 
nebună / și noi am implorat timpul să stea.” Și dacă 
tot am ajuns aici, sper să fi de acord să împărțim 
mărunțișul cuvintelor viitoarelor noastre întâlniri. Nu 
de alta, dar precum vezi, umbra serii tremură risipită 
pe coroana livezii.

  Interviu realizat de 
Roxana FuRDEAN

pentru „Almanahul Dobrogea 2020”        


